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Märkimisväärselt sageli lan-
gevad tormiohvriks just need 
hooned, mis on hiljuti suuremal 
või vähemal määral   renovee-
ritud. Sel juhul algab kohe pä-
rast seda, kui tuul ja sajuhood 
on vaibunud, paratamatult süüd-
laste otsimine, sest kellelgi tuleb 
kanda taastamise kulu. 

Kui ilmateadete jm vaatlusand-
mete põhjal on leidnud kinnitust, 
et n-ö pihta saanud hoone ümber 
märatsesid nii tugevad tuulehood, 
et need ületasid ehitusnormides et-
te nähtud vastupidavuspiire, mak-
sab kindlustus tavaliselt raha väl-
ja. Seda muidugi juhul, kui kind-
lustusleping oli sõlmitud. 

Kui aga juhtum on piiripealne 
ehk kindlustus kahtlustab ehitaja 
praaki, võivad vaidlused nõuda 
aastaid või siis makstakse vaid 
osa summast. Kahju võib kuju-
neda kulutatud aja, raha ja när-
vide näol märksa suuremaks ot-
sesest tormipurustusest.

Ööl vastu pühapäeva, 8. ok-
toobrit puistas torm tükkidena 
laiali Kultuurikatla juures asu-
va Eesti kaasaegse kunsti  muu-
seumi (EKKM) katuse, mida oli 
uuendatud alles sel kevadel. 

«Katuse ehitajale me mida-
gi ette ei heida, sest asume me-
re ääres, kus tormid ongi tuge-
vad,» ütles muuseumi juhata-
ja Kadi Kesküla. «Maja ise on 
vana ja renoveerimata. Oleks 
ehk võinud kasutada pikemaid 
tüübleid, aga see on tagantjäre-
le tarkus. Meie murekoht seis-
neb pigem selles, et kindlustus 
tahab end sellest kõigest dis-
tantseerida.»

Kindlustaja: tegemist oli 
ehitusveaga

Kindlustusfirma peab juhtu-
nut nimelt ehitusveaks. Kesküla 
sõnul tulid ehitajad kohe kohale, 
et maja uuesti katuse alla saaks 
ja kunstiväärtused ei kannataks. 
Nüüd on aga küsimus, kelle kan-
da jääb kahju. «Mis kasu on siis 
üldse  kindlustusest tormi vas-
tu?» küsis Kesküla, kelle sõnul 
oli tegemist ekstreemsete ilma-
oludega – kohas, kus asub muu-
seum, veel eriti ekstreemsetega. 
«Mitmeski mõttes nõme lugu.»

Seesam kindlustuse varakah-
jude valdkonnajuht Kristel Kobi 
omakorda lausus, et alles sel ke-
vadel katuse uuendanud ettevõt-
te on teadaolevalt lubanud sel-
le oma kulul taastada: «Seega 
on tuvastatud võimalikud ehi-
tuslikud või materjalist tulene-
vad puudused.»

Kindlustusandja esindaja on 
Kobi kinnitusel objekti üle vaa-
danud ja tuvastanud võimalikud 

tu pidama pidevale tuulele 21 
m/s. Kindlustused lähtuvad üldi-
selt piirist 18 m/s. Kui nõrgema 
tuule puhul midagi laguneb, siis 
üldiselt ei hüvitata. Ja kui ehi-
taja antud garantiiaeg on möö-
das, tuleb remontida enda kulul 
või ehitaja vastu kohtusse min-
na. Arvesse ei lähe puhang, vaid 
vähemalt kümne minuti jook-
sul keskmine taoline tuule kii-
rus, mis tähendab keskmist tor-
mi. Iiliti peaks katus välja kan-
natama 27 m/s.

«Samas renoveerimisel üldi-
selt ei arvestata ümbruskonna 
oludest tekkida võivate tuule-
tunnelite ja muude  keerulisema-
te asjaoludega,» nentis Sepaste. 

Teateid minema lendavatest 
fassaadielementidest tuleb tava-
liselt igal aastal pea iga suure-
ma tormi järel. Nii lendas soo-
justuse elemente oktoobritormi 
ajal mööda Liivalaia tänavat. Ja 
2021. a sügisel rebis tuul lahti 
korterelamu fassaadi, mille ta-
gajärjel kukkus alla ka vihma-
veerenn – otse all parkinud au-
to peale. Mitmed ehituseksper-
did viitavad samas, et rohkem 
muresid on just vanema soo-
justusega kortermajadega, aas-
tatega on renoveerimise kvali-
teet paranenud.

Viga võib olla ka materjalis
Seesam kindlustuse varakah-

jude valdkonnajuht Kristel Ko-
bi rääkis, et ehitised on üldiselt 
projekteeritud ja ehitatud sel-
liselt, et nende konstruktsioon 
peab ka tugevamatele tuuleiili-
dele vastu. Kui midagi tuule tõt-
tu puruneb, siis kindlasti ei ole 
alati kahju tekkimise põhjuseks 
ebakvaliteetne töö. «Teinekord 
võib olla selle taga ka materjali 
viga või siis on konstruktsioon 
ajapikku vananenud. Üldjuhul 
toob tugevam tuulehoog need 
asjaolud esile ning õnnetused 
juhtuvad mitme ebasoodsa sünd-
muse koosmõjul,» selhitas ta.

«Meie igapäevane kogemus 
nii uusarenduse objektide kui ka 
vanemate hoonete puhul näitab, 
et ehitamise kvaliteet on ajaga 
siiski paranenud,» ütles omakor-
da ehitusekspert Marko Sults. 
«Loomulikult mängib suurt rolli 
ka ehitusjuhtimise taseme tõus. 
Aga muidugi on selge, et rasked 
ilmaolud, tugev tuul ja harjumus-
päratult suur sademete hulk või-
vad esile tõsta erinevad ehitus-
likud probleemid.»

Tavainimesed, kes pole ehi-
tusasjatundjad, ei aimagi üldi-
selt, millise tugevusega võivad 
loodusjõud halva ilmaga ümber 
maja märatseda.

Tuule surve väga tugev 
Nii tõi kogenud ekspert In-

dur Põldaru näite kuue ruut-
meetri suurusest aknast – pal-
jud ju armastavad oma toas val-
gust ja avarust. 

Tuule surve keskmise tormi-
ga taolisele aknale, kui tuul juh-
tub puhuma vastava suunaga, 
võib ulatuda 150 kilogrammini 
ruutmeetri kohta. Ehk siis suu-
rele aknale paiskub näiteks pu-
hanguti peale tonnine raskus. 

LENDAVAD KATUSED: Torm on julm 
ehitusekspert, paljastades hoone nõrgad kohad
«Pikka Hermanni pole ükski torm pikali lükanud. Iga ehi-
tist on võimalik luua hüper-ilmastikukindlana, kuid  kal-
lidust arvestades pole see tavaliselt põhjendatud,» rää-
kis ehitusekspert Teet Sepaste. Kui kindlustus keeldub 
tormikahju hüvitamast, on ainsad lahendused enda kulul 
taastamine või kohtutee.

katuse lendu minemise põhju-
sed. Eraldi ehituslikku eksper-
tiisi tellitud ei ole.

Katuse ehitanud ettevõt-
ja vaatab juhtunule aga teisiti. 
Kuna nende süü pole lõplikku 
kinnitust leidnud, ei ole siinko-
hal ka ettevõtte nime avaldatud.

Ehitaja endal süüd ei 
näe

Firma esindaja 
Taago sõnul kiirus-
tati pärast katu-
se lendu minekut 
kohale uut katust 
rajama, sest ma-
ja konstruktsioo-
nid ja kunstiteosed 
sattusid ohtu. Kuid 
see ei tähenda, et süü 
oleks omaks võetud. 

«Katus lendas minema 
koos parapeti (katuse rinnati-
se – toim) tellistega,» rääkis Taa-
go ja lisas, et järgi ei andnud  ka-
tuse kinnitused, vaid vana reno-
veerimata maja konstruktsioon. 

«Ei ütleks, et nüüd 
teeksime tagantjä-
rele midagi pare-
mini,» lisas ta.

Praegu vahe-
tavad asjaosali-
sed seisukohti kir-
ja teel. Kes kulud 
korvab ja kas asi 
võib kohtusse jõu-
da, on raske öelda. 
Kirjeldasime olu-
korda lihtsalt näi-
tamaks, kui pal-
ju võivad tormid 

Virkko  
Lepassalu
virkko. 
lepassalu@ 
tallinnlv.ee

Tormi tõttu on otseses ohus  
kuuendik eluhoonetest
Kindlustusseltside liit on Tartu Ülikoo-
li ja Tallinna Tehnikaülikooli teadlastelt 
tellinud tuulekiiruse ja tormiohu kaar-
distuse Eesti kohta, millest nähtub, et 
tormid mõjutavad kuuendikku elu-
hoonetest.

Eestis leiti 2019. a seisuga 30 000 
eluhoonet, mille ümbruses puhub vähe-
malt kord kahe aasta jooksul kümme  
sekundit järjest tugevam tuul kui 21 m/s 
ehk esineb torm. Taustaks võib öelda, et 
kui eluhoonete arv kokku võtta, siis ük-
sikelamuid on Eestis üle 155 000 ja kor-
terelamuid ligi 23 000.

Vähemalt ühe korra kümne aasta 
jooksul satub tormi küüsi seega umbes 
kuuendik kõigist eluhoonetest. Seejuu-
res vähemalt korra 50 aasta jooksul ula-
tub 10 000 eluhoone juures 10 sekundi 
keskmine tuulekiirus üle 28,4 m/s, mis 
on Beauforti skaala järgi juba maru. 
Paarisekundilised tuulepuhangud või-
vad ulatuda 30-50 m/s. 

Siit omakorda tulebki välja vastus kü-
simusele, miks meil tugevamini ei ehita-
ta või ei renoveerita. Võimalus, et midagi 
juhtub, on siiski liiga väike, kuid tõhusalt 
ehitamise kulud jällegi liiga suured. Siis-
ki võib arvata, et enamiku ehitustel ilm-
nevate tormikahjude taga on ehitus-
vead.

Kindlustusseltside liidu 2019. a ok-

toobrist pärit analüüsist nähtub, et ta-
vapäraselt on tormituultest tingitud 
kindlustusnõuete kahjusumma keskmi-
selt üle miljoni euro aastas, aga suure 
tormi kahju võib see ulatuda paari miljo-
nini.

Purustuste oht muutub tõenäolise-
maks, kui keskmine tuulekiirus ületab 
21 m/s. 

Viimase kümne aasta jooksul tekita-
sid tormituuled kõige enam kahju 2013. 
aastal, kui oktoobri ja detsembri tormi-
de tuulepuhangud ulatusid üle 30 m/s. 
Üle Eesti oli sel aastal 1156 hoonetega 
seotud tormikahju kindlustusjuhtumit 
kogusummaga 2,2 miljonit eurot. Sa-
mas suurusjärgus kahjud olid ka 2011. ja 
2015. aastal.

tuua ka kaudset segadust, mi-
da klaaritakse veel väga kaua.

«Pikk Hermann pole ühe-
gi tormiga pikali heitnud ja iga 
ehitist on võimalik luua hüper-
ilmastikukindlana, kuid arves-
tades, kui kalliks selline töö lä-
heb, pole see tavaliselt põhjen-
datud,» rääkis ehitusekspert Teet 

Sepaste. «Pole mõtet ehita-
da kolmekordselt vastu-

pidavalt, teades, et ekst-
reemne torm võib juh-
tuda ühe korra 50 aas-
ta jooksul.»

Tema sõnul ei ole 
äsjast oktoobritormi 
võimsuselt mitte kui-
dagi võimalik võrrel-

da 1967. a augustitor-
miga, mille järel olid 

metsad kohati hektarite 
viisi pikali. 
Olles põgusalt tutvunud 

EKKM-i asukoha ja ilmaand-
metega, arvas ta, et tegemist 
on üsna piiripealse juhtumiga. 

Katus peaks vastu pidama 
puhangutele kuni 27 m/s, ma-
ja ümbruses olid need kuni 26 
m/s. Ilmselt saidki Sepaste sõnul 
saatuslikuks pidevalt korduvad, 
mere poolt tulnud tugevad lää-
netuule puhangud, mis katuse 
minema kangutasid: «Kui kir-
jaklambritki palju kordi kokku 
ja sirgeks väänad, annab see 
ühel hetkel järele.»

Kindlustus korvas  
vaid poole kahjust

Mullu detsembris Tallinnas 
võimu näidanud lumetorm Bir-

git tõmbas maha ka ühe Hrušt-
šovi-aegse viiekorruselise kor-
termaja otsaseina soojustuse St-
roomi ranna piirkonnas. 

Juhtunu on seda nukram, et 
majas tegutseb üks eeskujuliku-
maid korteriühistuid Põhja-Tal-
linnas. Kuue trepikojaga korter-
maja ümber võib kevadel-suvel 
näha palju kauneid lillepeenraid 
jm iluhaljastust. Kindlustus hüvi-
tas kahju aga vaid 50% ulatuses, 
sest tuvastati ehituspraak, kuid 
nüüd on siiski kõik korda tehtud. 

Ühistu juhatus on sellegagi 
rahul. Maja renoveerinud ehi-
tusettevõttelt poleks teooriaski 
– vaatamata praagile – olnud 
enam midagi nõuda, sest möö-
dunud on umbes 18 aastat.

Ehituseksperdid räägivad, et 
ilmateates kirjeldatavate ilma-
oludega pole näiteks ühe või 
teise (korter)maja ümbruses tor-
miga toimuvat võimalik kokku 
võtta. Rolli mängivad igasugu-
sed tuulekoridorid ja imemis-
jõud. Tormid on selles mõttes 
ise julmad ja täpsed eksperdid, 
et leiavad nõrgad kohad varem 
või hiljem üles. «Tihti on ikka 
mingi viga mängus. Vead ehi-
tamisel ei pruugi kaua avaldu-
da seni, kuni mingil hetkel pu-
hub tugev tuul just ühest tea-
tud, selle hoone mõttes saatus-
likust suunast,» rääkis kogenud 
ehitusekspert Teet Sepaste, miks 
üle kümne aasta võib kõik ol-
la korras.

Eksperdi sõnul on võetud nor-
miks, millest lähtuda, et hoo-
ne väliselemendid peavad vas-

Ehitusekspert Teet Sepaste sõnul pole mõtet ehitada kolmekordse vastupidavusega, kui on teada, et eriti võimas torm võib tulla 
vaid ühe korra 50 aasta jooksul.  Aleksandr Guzhov

Kuna tegemist oli 
ehituspraagiga, 

hüvitas kindlustus 
kahju vaid vaid 
50% ulatuses.

Taavi Tamula
pealinn@tallinnlv.ee

«Merelt saab tuul suure hoo 
sisse ja siis tuhiseb see otse 
majade vahele,» ütles 
Tallinna linnaplaneerimise 
ameti juhataja asetäitja 
Oliver Alver. «Seepärast tu-
leks hooned paigutada me-
re äärde hoopis teisiti, et 
sinna tekiksid maa pool sel-
lised mõnusalt tuulevaiksed 
taskud – iga korter ei pea 
olema merevaatega.»

Maastikuarhitekt Sulev Nur-
me sõnul on tuulekoridorid nii 
linnas kui ka mujal paratamatu 
nähtus. «Linnas jäävad hoonete 
vahele kitsad läbipääsud ja neis 
kohtades tuule kiirus suureneb. 
See juhtub pikkadel tänavatel, 
kõrghoonete ääres, aga ka näi-
teks orgudes,» selgitas ta. «Või-
malusel tuule liikumist planeeri-
misel küll arvestatakse, kuid alati 
pole see võimalik. Linnas on tuu-
lekoridori vähendada suhteliselt 
raske. Üks võimalus oleks füüsi-
lise tõkke paigaldamine: ideaalis 
puud ja põõsad kombineerituna 
või siis kõrge plank. Puude kas-
vamine võtab aega.»

Ka Tallinna keskkonna- ja 
kommunaalameti keskkonna-
hoiu ja -korralduse osakonna 
juhtivspetsialist Kai Künnis-Be-
res kinnitas, et kõige parem moo-
dus tuulekoridoride vältimiseks 
on puud. «Samuti suurem liigen-
datus – pikka sirgesse koridori 
ehitada midagi ette, kui vähegi 
võimalik,» rääkis ta. «Kõrghal-
jastuse rajamist takistavad lin-
nas sageli maa-alused kommu-
nikatsioonid – asfaldi alune on 
täis igasuguseid torusid, juht-
meid jms, nii et sinna ei mahu 
puude juured enam ära. Puud 
ei kasva sellisel pinnasel, kus 
pole mulda ega rahu.»

Linnaplaneerimise ameti ju-
hataja asetäitja Oliver Alver 
nentis, et tuulekoridorid teki-
vad klassikaliselt mereäärsetes 
kohtades ja kõrghoonete vahel. 
«Näiteks lagedatel aladel nõlva 
peal või siis kõrghoonete juu-
res,» lausus ta. «Kohtades, kus 
tuulel on hea liikuda või kus ae-
takse tuule liikumissuunad kui-
dagi sassi.»

Ümar maja väldib tuult
Alveri sõnul peavad kinnis-

varaarendajad mere ääres häs-
ti oluliseks, et kõigil korteritel 
oleks lummav merevaade. «Sa-
mal ajal see tekitab see tuule-
koridore majade vahele,» nen-
tis ta. «Merelt saab tuul suu-
re hoo sisse ja tuhiseb siis otse 
majade vahele. Tegelikult tuleks 
hooned hoopis teisiti paigutada 
mere äärde, siis tekiksid sinna 
maa pool sellised mõnusalt tuu-
levaiksed taskud. Mere ääres 
planeerides ma pigem loobuk-
sin sellest «iga korter merevaa-
tega» lähenemisest.»

Alver märkis, et ka kõrghoo-
nete puhul on olemas lahendusi, 
mis aitaksid tuulekoridoride teket 
vähendada, kuid kahetsusväär-
sel kombel pole nendega Tallin-
nas eriti arvestatud. «Ühe võima-
lusena peaks kõrghoonel olema 
justkui päästerõngas ümber, mõ-
nekorruseline, madalam ja laiem 
osa,» selgitas ta. «Siis need tuu-
lepöörised ja keerised, mis teki-
vad selle torni ümber, ei jõua otse 
maapinnani välja. Kui hästi kõr-
ge torn tuleb otse maani välja, te-
kitab see väga halva olukorra.»

Teine lahendus oleks Alve-
ri sõnul juba eelpool mainitud 

haljastus ja erinevad ehituslikud 
tuuletõkked, näiteks varikatu-
sed. «Kolmas tarkus on see, et 
igasugused teravad nurgad lõ-
huvad kõige rohkem tuule lii-
kumist ja tekitavad igasuguseid 
pööriseid,» lausus ta. «Ümmar-
gune maja tekitab neid pööriseid 
palju vähem.»

Pargid appi
Nurme nentis, et kui tuulekül-

mast räägitakse üsna palju, siis 
tuulekoridoridest, mis hoonesta-
tud aladel on tegelikult üsna ta-
valised, on olnud vähem juttu. 
«Tuulekoridorideks muutuvad 
kitsad, valdavate tuulte suuna-
lised ja n-ö   otstest avatud alad, 
nagu näiteks tänavad, majadeva-
helised avatud alad jne, kus tuu-
le kiirus võib kitsaste õhuvoolu-
de läbipääsude tõttu mitmekor-
distuda,» kirjeldas ta. «Hoone-
te vahele jäävatel aladel «ka-
naliseeritult» liikudes võib tuu-
le kiirus neis koridoris kasvada 
valdava tuule kiirusega võrrel-
des kuni 20%. Suurte hoonete, 
näiteks korrusmajade vahel teki-
vad sageli tuulekeerised, mis on 

tingitud sellest, et kiiresti liikuv 
õhumass põrkub vertikaalse ta-
kistusega. Keerised keerutavad 
üles tolmu ja lund ning halvimal 
juhul võivad teha palju muudki 
pahandust.»

Nurme rõhutas, et tuul-
tele avatud aladel 
tuleks planeeri-
misel mõelda 
tuule ümber-
suunami-
sele mitte 
ühe krun-
di ses, 
vaid ko-
gu ala ja 
isegi naab-
ruskon-
da arvesta-
des. «Valda-
vate tuulte suun-
di teades saab hoo-
ned ning teed-tänavad pai-
gutada nii, et tuulekoridoride 
ja hoonetevahelistel aladel saab 
vältida ka keeriste teket,» rää-
kis ta. «Parkide ja hekkide ots-
tarbeka paigutamisega on või-
malik suunata tuuled mööda 
tervetest elamugruppidest või 

isegi kogu asumist, samuti an-
nab tõhusa efekti eri  kõrguse-
ga hoonete ehitamine, kus ala 
piirile paigutatud kõrgem hoo-
nestus pakub tuulevarju mada-
lamatele majadele.»

Tuulekoridoridel on ka  
positiivne pool

Künnis-Beres märkis, et suu-
re liiklusega magistraalidel on 
tuulekoridoride teke tegelikult 
positiivne, sest tuul hajutab nii 
müra kui heitgaase. «Muidugi 
keerutab tuul õhku ka peen-
tolmu, mis ei ole tervislik, aga 
seda saab vähendada teede ja 
tänavate hoolsama puhastami-
sega, eriti märgpuhastamisega. 
Kõige hullem on olukord siis, 
kui ilm on kuum ja tuul ei lii-
gu, sel juhul on tiheda liikluse-
ga tänav üks kõige ebatervisli-
kum ja saastunum koht linnas. 
Tuulevaikse ja päikeselise il-
maga tekib heitgaaside ja UV-
kiirguse koostoimel sudu, mis 
on mürgine ja tervisele ohtlik.»

Alver kinnitas, et linnapla-
neerimise ametis tehakse tööd 
selle nimel, et tuule käitumist 
paremini ette ennustada, kuid 
tegu pole sugugi lihtsa ülesan-
dega. «Me täiesti reaalselt uu-
rime seda ja mida rohkem ma 

sellega olen tegelenud, seda 
keerulisemaks läheb,» 

sedastas ta. «Seda, 
kuidas vedeli-

kud või gaa-
sid liiguvad, 
ei oska ka 
kõige vä-
gevamad 
arvuti-
program-
mid tegeli-

kult täpselt 
ette ennusta-

da. On teatud 
rusikareeglid, aga 

täpselt vältida tuulte 
liikumist on väga raske.»
Lisaks sellele on Alveri sõnul 

probleemiks ka tuule kuri kom-
me puhuda igast suunast. «Ees-
tis puhub tuul sageli  edelast, 
aga sellega arvestamisel on ka 
omad konksud,» ütles ta. «See 
on jälle valikute küsimus, sest 

kui me mõtleme olukorrast näi-
teks mere ääres ja talvel, siis sel 
juhul pole edelast tulev tuul ala-
ti nii külm ja kõle kui põhjast 
tulev. Nii et mis sest, et põhjast 
puhub harvem, aga kui ta sealt 
üle mere juba kord tuleb, siis ta 
ikka hirmus külm, kõle ja vas-
tikult lõikav.»

Abi ka väikestest  
tuulevarjudest

Arhitekt Jelena Kazak, kes 
sel kevadel lõpetas arhitektuu-
riõpingud Tallinna Tehnikaüli-
koolis, analüüsis  oma lõputöös 
tuulte mõju Ülemiste City linna-
ku neljale jalakäijate alale. Prae-
gu on Ülemiste Citys valdavalt 
bürood, kuid eesmärk on luua 
ka elamispindu roheluses.

Kazaki lõputöös testiti viie 
eri suuruse ja tegumoega tuu-
levarju. Uuringust selgus, et abi 
on ka kõige väiksemast lahen-
dusest, mis sobib näiteks puh-
kealadel üksiku pingi tuule eest 
varjamiseks.

Suurim probleem on Kazaki 
hinnangul praegu see, et Eestis 
tehakse tuuleanalüüse väga alge-
liselt – näidatakse projektis tuu-
leroos ja nenditakse asjaolu, et 
tuul on lõunast. «Tegelikult on 
seda võimalik detailsemalt uu-
rida,» rõhutas ta. «Näiteks Üle-
miste Citys on kõrghooned, mis 
mõjutavad tuult väga palju. Mujal 
Eestis ehk madalama hoonestuse-
ga paikades seda vahet ei tunne. 
Näiteks Maakri kvartalis on ka 
väga tuuline. Aga kui tegutseda 
läbimõeldult, siis saab luua inim-
sõbralikumad tänavad.»

Kui ehitus on lõpusirgel või 
hooned juba aastaid omal kohal, 
on siiski võimalik olukorda pa-
rendada. Just see oligi Kazaki 
lõputöö teema. «Minu töö foo-
kuses olid põhimõtteliselt taga-
järjed,» märkis ta. «Kui prae-
gu on linnakus Öpiku maja ees 
hästi tuuline, siis Alma Tomin-
ga maja valmimine viib suure-
mad tuuleiilid just viimase et-
te. Oma töös projekteerisin ma 
viit tüüpi tuulevarjusid – alates 
väiksematest ja interaktiivsema-
test kuni suuremate maastikue-
lementideni.»

ARHITEKT: Mida rohkem 
merevaatega kortereid rajame, 
seda rohkem tekib tuulekoridore 

Tuule takis-
tamiseks linnas 
tuleks istutada 

puid, sel juhul pää-
seb õhk liikuma, 
kuid mitte suure 

jõuga.

Mere äärde ehitamine teeb räämas rannaalad korda ning 
merevaatega korter on paljude inimeste unistus.. Kui aga ei 
ehita õigesti, saadavad mereäärsed majad meretuule linna 
peale pahandust tegema. Foto on illustratiivne. Ksenija Kurs

Kust tugev tuul tuleb ja kui palju 
on liiga palju?
• Tuulised ilmad on sageda-

semad Põhja-Eestis, kus 
pikk ja kitsas Soome laht 
moodustab tuulekoridori. 
Pankrannikuga risti puhuv 
tuul tekitab aga tugevaid 
õhukeeriseid. Sisemaal on 
maastikuline liigestatus 
suurem ja keskmine tuule-
kiirus väiksem. Suur mets-
asus kahandab tuulekiirust.

• Tugevam tuul kui 6 m/s on 
inimestele reeglina eba-
meeldiv ka siis, kui ta pu-
hub osa ajast, mitte tundi-
de kaupa järjest. Ebameel-
divused tekivad siis, kui 
umbes 10-20% tunnist on 
tuul tugevam kui 6 m/s. 
Ohtlikuks tuulekiiruseks on 
seega määratud 15 m/s ja 
seda  lühiajalistegi puhan-
gute korral. 15 m/s on loe-

tud ohtlikuks füüsiliselt 
nõrkadele, enamasti eaka-
tele  inimestele. Keskmises 
füüsilises vormis inimese 
kohta kehtib soovituslik lä-
vi 20 m/s.

• Linna planeerimisel tuleks 
üldjuhul lähtuda rangemast 
(15 m/s) kriteeriumist.

• Kui tuuletõkkeks on kesk-
miselt 10 meetri kõrgused 
puud, ulatub nende tuule-
tõkkemõju umbes 150 
meetri kaugusele. Viie 
meetri kõrguse põõsasheki 
tuuletõkkemõju ulatub kuni 
80 meetri kaugusele. Pa-
rim tuulekaitsetoime on 
õhku läbi laskvatel tuuletõ-
ketel, näiteks looduslikul 
metsasalul või nn elavtaral 
mitmerindeliselt kasvavate 
puude ja põõsastega.



Külli Mariste
kylli.mariste@tallinnlv.ee

Päikesepaneelid on too-
nud nägusalt ja hästi re-
monditud majadele elekt-
riarvetelt sajaeurose kok-
kuhoiu ning küttearved on 
vähenenud poole võrra. 

Korteriühistule Siili 21 kuu-
luvad kolm korrusmaja, mis on 
nüüd Kredexi toel täielikult 
uuendatud. Ja seda nii hästi, 
et ühistu oli väärt selle aas-
ta edukaima renoveerimispro-
jekti auhinda. Ühistu esinaise 
Agnes Halling-Piigli sõnul sai 
tõesti palju ära tehtud. «Soo-
justasime majad, lisasime nei-
le soojustagastusega ventilat-
sioonisüsteemi. Uutel radiaa-
toritel on kahetoru süsteem, 
tänu millele saab igaüks nüüd 
oma toas nende soojust ise re-
guleerida. Panime uue fassaa-
diga samasse tasapinda uued 
aknad,» rääkis ta.

Kõige selle tulemusena sai 
endine E-energiaklassi ma-
ja endale tunduvalt kõrge-
ma, B-märgistuse, ning küt-
tearved on vähenenud um-
bes poole võrra. «Tegelikult 
on sel kütteperioodil kokku-
hoid isegi suurem, sest soo-
jatagastusega ventilatsioon 
hakkas tööle alles kevadel,» 
mainis esinaine.

Katusele pandud päikesepa-
neelid toovad kuus sada eurot 
kokkuhoidu. 

Tallinna tuli ka kaks eriau-
hinda ilusa koduümbruse kate-
goorias. Eripreemia «Oaas ke-
set linna» pälvis korteriühistu 
Koidu 118 miljööväärtusliku 
õue eest.  Eripreemia «Kaunis 
koduümbrus naabritega koos-
töös» läks aga kahele Mäe-
pealse tänava ühistule. Seal 
on koos naabritega püsti pan-

dud näiteks 160 meetri pikku-
ne elupuuhekk. 

Eesti korteriühistute liidu 
juhatuse liikme Urmas Mar-
di sõnul oli tänavuse korte-
riühistute konkursi tase vä-
ga tugev. «Ühistud on väga 
tublid, nad tahavad oma ela-
mud ja nende ümbruse kor-
da teha,» ütles Mardi. «Nad 
saavad aru, et pole kuhugi 
põgeneda, omandi eest tuleb 
hoolt kanda ja majad   sääst-
likumaks muuta.»
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Virkko Lepassalu
virkko.lepassalu@tallinnlv.ee

Rainis Käo elab Harjumaal 
Kosel ja kasutab ise aeg-ajalt 
maakondlikke bussiliine – vii-
masel ajal enda sõnul küll har-
vemini. Valitsuse plaan loobu-
da uuest aastast 11 maakon-
nas tasuta bussiliinidest teata-
vasti küll Harjumaad ei puu-
duta. Põhja-Eesti ühistranspor-
dikeskuse haldusalasse jääb 
vaid üks taoline piirkond, kus 
rahval tuleb  hakata rohkem 
kukrut kergendama, ja see on 
Läänemaa.

Kuigi teda see otseselt ei rii-
va, ütles Käo, et on siiski häiriv, 
kui inimesed ühte või teist tee-
mat (sotsiaal)meedias kommen-
teerides sageli ei süvene faktides-
se. Eriti kui räägitakse, et nüüd 
kaotatakse tasuta lõunad maa-
konnaliinide näol ära, aga kõik 
võidavad, sest kvaliteet edaspi-
di paraneb.

Väike tulu riigile,  
suurem abi rahvale

«Hakkas siis huvitama, kui 
suur see summa on, mille ni-
mel peletatakse mõnedki ini-
mesed ühistranspordist autodes-
se, ja kui palju selle summa eest 
võiks saada,» mainis Käo. «Kui 
see kokku hoitav kolm kuni viis 
miljonit eurot aastas panna liini-
kilomeetritesse, saab sõita kolm 
kuni viis mln liinikilomeetrit 
ehk siis päevas kuni 13 000 ki-
lomeetrit, mis oleks siis 130 lii-
ni puhul üks väljumine kuni 50 
km kaugusele.»

Kogu olukorra muudab te-
ma sõnul jaburaks asjaolu, et 
enam kui 90% ulatuses maks-
takse ühistransport   maksu-
maksja rahast endiselt kinni ja 
loodetav kolme- kuni viieeuro-
ne piletitulu muudab asja vä-
ga vähe. «Praegune plaan pole 
mitte soov raha kokku hoida, 
vaid poliitiline mäng,» lisas ta. 
«Kommentaariumites juubelda-
takse, et tasuta lõunaid pole ole-
mas. Reaalsus on see, et kokku-
hoid on minimaalne ja üle 90% 
makstakse ikka kinni ehk tasuta 
piruka söömine jätkub pea sa-
mas mahus.»

Ainus selge põhjus, miks on 
vaja 11 maakonnas alates 1. 
juulist 2018 tasuta sõitjaid ve-
danud bussid tasuliseks muuta, 
ongi ideoloogiline. Teisisõnu sei-
sukoht, et kõige eest tuleb maks-
ta ja tasuta ei tohi midagi olla, 
sest muidu olevat tegemist turu-
majanduse solkimisega.

Vajadus teenida maakonnalii-
nidelt piletitulu kolm kuni viis 
eurot sõidu eest peeti koguni 
nii tähtsaks, et see kirjutati pi-
dulikult praeguse valitsuse koa-
litsioonileppesse. Nagu märkis 
ka riigikogu liige Lauri Laats 
(KE), on summa siiski piisk me-
res: «Arvestades, et aastas ku-
lub ühistranspordile riigieelar-
vest kokku umbes 130 miljonit 
eurot, on tegemist kahe-kolme-
protsendilise osakaaluga nende 
kulutuste kogumahust.»

Tasuta maakonnaliinide kao-
tajad on rääkinud enda õigustu-
seks kehvast liinivõrgust. Mis aga 
sõitjatesse puutub, siis neid ole-

vat liiga vähe, kuigi viimasel ajal 
räägitakse hoopis, et liiga palju. 

Hiljuti tsiteeriti meedias näi-
teks üht endist Tartu bussijaa-
ma töötajat, kelle väitel kasuta-
vad asotsiaalid busse lõbu-
sõitudeks. Siiski on pigem 
tegemist vaid üksiku-
te taoliste juhtumite-
ga. Ühistranspordi-
keskustes räägitak-
se omakorda vajadu-
sest maakonnaliine 
tihendada, sest nen-
de populaarsus üha 
kasvab. Vaevalt aga 
tasuta sõiduvõimaluse 
kadumine uusi tegijaid 
juurde meelitab. 

Näiteks Tartumaal on aasta-
ga lisandunud ligemale 400 000 
sõidukorda. 2022. a oli igas kuus 
mõniteist tuhat kuni 30 000 ka-
sutajat rohkem kui aastal 2021. 

Septembris 2021, kui koroona 
mõju oli juba väike, sõitis Tar-
tumaa bussiliinidel ligi 178 000 
inimest, aasta hiljem samal kuul 

üle 200 000.
Muidugi ei saa valitsus 
kedagi otse kohusta-

da reisijalt raha kü-
sima. Kuid dotat-
siooni vähendami-
ne vaevalt et veda-
jale muud võima-
lust jätab. 

Piletile peaaegu 
et kuupalk

MTÜ Põhja-Ees-
ti Ühistranspordikes-

kus direktor Andrus Ni-
lisk ütles, et tema ei kuulu 

tasuta liinide pooldajate hul-
ka. «Oleks vaja, et Tallinnas 
muutuks samuti ühistransport 
tasuliseks, sest see hoiaks pil-

ti ühtsena, see oleks enne-
kõike sõitjate endi huvides,» 
mainis ta.

Läänemaal, kus Põhja-Eesti 
Ühistranspordikeskuse haldus-
alas on ainsana tasuta maakon-
naliinid, muudetakse need tasu-
liseks – nagu ülejäänud kümnes 
maakonnas – alates jaanuarist. 
Piletihindadest võib aimu saa-
da, kui vaadata ühistranspor-
dikeskuse kodulehte juba prae-
gu tasuliste piirkondade koh-
ta. Näiteks Harjumaa kõi-
ki nelja sõidutsooni hõl-
mav kuupilet maksab 
55,5 eurot. Väikse-
ma sissetulekuga 
inimene peab ku-
lutama ühistrans-
pordile aastas see-
ga peaaegu et kuu-
palga. 

Euroopa vaesusega 
võitlemise võrgustiku Ees-
ti juhi Kärt Mere (pildil) sõnul 
mõjutab tasuta maakonnaliini-
de muutmine tasuliseks ilmsel-
gelt peresid. Ühest küljest ela-
vad maal väga vaesed inime-
sed, teisalt ka pered, kel töö-
kohad linnas. 

«Kogu see otsus on pikaaeg-
se regionaalpoliitilise mõjuga,» 
ütles Mere. «Ühe käega antak-
se, teisega võetakse. Selline käi-
tumine pole jätkusuutlik. Kui 
maal oleksid endiselt alles koo-
lid, pangaautomaadid, raama-
tukogud jms, ja kõik see asuks 
mõistlikult kodu lähedal, siis see 
probleem ei kerkiks esile. Aga 
maal elab niigi vähemus, keda 
jääb üha vähemaks, ja see on 
väga kirju. On hästi toime tu-
levaid peresid, ja siis on see üle-
jäänud osa, kes elab hoopis teist-

sugust elu. Mis oleks minu soo-
vitus – alati tasub küsida nen-
de inimeste käest, kes maal ela-
vad. Et kuidas ja millal see buss 
peaks käima, et elu maal oleks 
võimalik.»

Üks valitsus annab,  
teine võtab

Mere lisas, et iga aastaga ka-
haneb maal elav seltskond niigi 
ja see tendents jätkub, eriti kui 
arvestada planeeritavat auto-

maksu pluss juba elekt-
ri hinna tõusu tõttu 

toimunud muutu-
si. «Üks valitsus 
teeb ühtmoodi, 
järgmine muu-
dab jälle kõik 
ümber. Inime-

sed vajavad aga 
stabiilsust. See on 

ainuke, mis tagab, et 
näiteks pered kasvavad. 

Kui ma võin olla kindel, et otsu-
sed, mis tehtud, jäävad püsima.»

Harjumaal maakonnaliine 
kasutava Rainis Käo arvates on 
meil ühistranspordi pileti hind 
rahva sissetulekute taustal eba-
normaalselt kõrge. 

Võrrelda võib näiteks Ülem-
Austriaga: pilet, mis hõlmab igal 
pool sõitu, maksab 550 eurot 
aastas ehk siis 1,5 eurot päevas. 
Samal ajal on mediaanpalk seal 
2484 eurot. 

Põhja-Eesti Ühistranspor-
dikeskuse puhul on nii-öel-
da kõikehõlmava pileti hind 
(Tallinn+Elron+maakonnaliinid 
kõikides tsoonides) 1368 eurot 
aastas ehk 3,75 eurot päevas. 
Eestis küünib mediaanpalk sa-
mas 1500 euroni, jäädes seega 
Austriale alla pea 1000 euroga.

HÜVASTI, PRII SÕIT: Tasuta bussisõidu kaotamine 
röövib sõitjate taskust aastas terve kuupalga
«Praeguse plaani taga pole soov raha kokku hoida, 
vaid poliitiline mäng,» arvab aeg-ajalt maakondlike 
bussidega sõitev meditsiinitöötaja Rainis Käo, miks on 
vaja maakonnaliinid tasuliseks muuta. «Kommentaa-
riumites juubeldatakse, et tasuta lõunaid pole olemas, 
reaalsus on aga see, et kokkuhoid on minimaalne ja 
üle 90% makstakse ikka kinni ehk tasuta piruka söö-
mine jätkub pea samas mahus.»

Kui tasuta maakonnaliinid 2018. a suvel käivitati, otsis nii mõnigi reisija enne bussi astumist vanast harjumusest rahakoti välja.  Scanpix

Tallinna ühistransporti kasutab nüüd juba sama palju inimesi kui enne 2020. a kevadel ala-
nud pandeemiat.  Albert Truuväärt

Pirita kloostris 
lõppesid  
põranda  
taastamistööd 
Pirita kloostris on lõppenud 
taastamise ja konserveerimi-
se teine etapp, tööde käigus 
puhastati põrandad ning ee-
maldati taimestik, samblik ja 
muu liigne. Kirikuhoone vare-
metes sõeluti ja puhastati len-
duv graniitsõelmetest tardki-
vikillustik ning lisati peenemat 
killustikku. Kiriku keskele rajati 
korrapärastest paeplaatidest 
kõnniteekate,  olemasoleva-
test astmed restaureeriti. 
Taastati kiriku põrandal ole-
vad endiste sammaste ja pos-
tide alused. Pirita linnaosa va-
nema Kaido Saarniidu sõnul 
tagavad kloostri taastamis- ja 
konserveerimistööd ajaloo-
mälestise pikaaegse kasuta-
mise. 

Stroomi ranna-
pargis jätkub 
reostuse  
kõrvaldamine
Stroomi rannapargis algasid 
ettevalmistustööd rannaalal 
reostuse põhjustanud vana 
toru väljakaevamiseks. «Keva-
del sai Stroomi rannaala õli-
reostusest puhtaks, tööde käi-
gus leiti aastakümneid kasu-
tuseta seisnud toru, mis oli 
suures osas täidetud kütteõli-
jääkidega,» selgitas Põhja-Tal-
linna linnaosa vanem Manuela 
Pihlap. «Toru ots betoneeriti, 
et reostus randa ei satuks. 
Nüüd valmistume toru likvi-
deerimiseks, et vältida võima-
likke naftareostuse lekkeid.» 
Esmalt selgitatakse välja vana 
toru põhjustatud reostuse ula-
tus, uuringu käigus puuritakse 
trassi lähiümbrusesse 45 
proovivõtupunkti. Analüüs näi-
tab, kas, kui palju ja kus on 
reostus tuvastatud, ning nen-
de andmete põhjal koostatak-
se kaevetööde plaan. Uurimis-
töid tehakse oktoobri lõpuni, 
kaevetöödega on plaanis 
alustada kevadel.

Raekoja platsi 
suvepark lõpe-
tas hooaja
Raekoja platsilt kolis ära Tallin-
na Euroopa rohelise pealinna 
projektiga Rohejälg sinna loo-
dud suvepark, mis avatakse 
taas järgmisel aastal. Park on 
toonud vanalinna rohelust ja 
loonud uue tarbimisvaba avali-
ku ruumi. Kesklinna vanema 
Monika Haukanõmme sõnul 
võtsid inimesed uue pargi kohe 
omaks. Selle haljastusse valiti 
muu hulgas vanalinna kloostri-
aedades kasvanud ajaloolisi 
taimi, mis nüüd istutatakse üm-
ber kesklinna haljasaladele.

Ühistranspordi-
keskuste arvates 
on bussiliine vaja 
hoopis tihendada.

Tallinn tasuta ühistranspordist  
loobuda ei kavatse
Tallinnas on tasuta ühistransport ol-
nud juba kümme aastat ja kuigi valit-
sus kaotab ära maakonnaliinidel tasu-
ta sõidu võimaluse, pealinnas sellest 
loobuda ei kavatseta.

Viimase aastaga on Tallinnas ühis-
transpordi kasutajate arv kasvanud 
32%. Tallinna Linnatranspordi (TLT) juhi 
Kaido Padari sõnul on selles mõttes 
jõutud pandeemia-eelsesse 2019. aas-
tasse. Sel aastal tuleb reisijate peale 
kokku 135-140 miljonit sõidukorda.

«Inimesed teevad valikuid esimese 
kümne sammuga, kui nad kodunt välja 
lähevad, ja paljugi oleneb ilmast, aga 
ühistransport on Tallinnas üldiselt mär-
gatavalt paranenud,» ütles TLT teenin-
dusdirektor Hannes Falten. «Suvel 
pärssisid tee-ehitustööd kõigi liikumist, 
aga eriti noored on leidnud tee just 
ühistransporti.» 

Reisijate arvu kasvu taga on selle 
kvaliteedi paranemine, kuid kindlasti ka 
järsult kasvanud kütusehinnad ja üldine 

elukallidus. Kõik 
see kokku paneb 
inimesi üha enam 
otsustama tasuta 
ühistranspordi ka-
suks. Väiksema sissetulekuga inimestel 
võiks aastas piletitele kuluda pea ühe 
kuu palk. Kas kujutaksite ette, et see 
muutub  tasuliseks?

«Riigi otsus kaotada tasuta ühis-
transport, ei ole praeguses olukorras 
õige, kuna see ei ole ainult võimalus lii-
kuda ühest punktist teise. See on ka 
universaalne sotsiaaltoetus,» ütles lin-
napea Mihhail Kõlvart.

«Tasuta ühistransport on end õigusta-
nud Meil oleks tegelikult õige seda laien-
dada üle Eesti. Ma arvan, et see oleks vä-
ga hea eeskuju ka teistele riikidele.»

2022. aastal sõideti Tallinnas ühissõi-
dukitega 96 miljonit korda, mida on 
omakorda 27% rohkem kui aasta va-
rem. Praegu teenindab linlasi tipptundi-
del 444 bussi, 32 trolli ja 47 trammi.

Oliver Õunmaa
oliver.ounmaa@tallinnlv.ee

Avamise puhul saab näha 
tipptasemel uisuetendusi, 
liuväljade meeskonnad pa-
kuvad tasuta sooja jooki ja 
kehakinnitust.

Juba järgmisest laupäevast 
ootavad külastajaid uisupargid. 
Esimesena avab kell 11 liuvälja 
Männi pargis asuv Mustamäe 
uisupark ja samal päeval kella 
13-st saab  uisutada ka Lasna-
mäel. 18. novembril kell 11 oo-
tab  külastajaid uisupark Nõm-
mel ning kell 12 Harju tänaval.

Tallinna uisuparke haldava 
HK Hall OÜ juhatuse liige Sil-
ver Uustalu kinnitas, et avamise 
puhul on tulemas kaks suurt ui-
sutamise nädalavahetust. «Nä-
ha saab tipptasemel uisueten-
dusi, pakume tasuta sooja joo-
ki ja kehakinnitust. Esimene 
tund uisutamist on kõigile ta-
suta,» lausus Uustalu.

Seni avati uisupargid no-
vembri lõpus või detsembris, 
kuid  Uustalu sõnul võib näha, 
et inimesed käivad uisutamas 
rohkem novembris kui märtsis. 
«Seepärast avamegi liuväljad 
juba nüüd,» mainis ta. «Tun-
dub, et inimestel on juba tek-
kimas jõulutunne ja soov uisu-
tada suur. Aga pargid on ava-

tud ikka märtsi keskpaigani, 
vanalinnas ehk ka aprillini.»

Uiske saab laenutada kõi-
gis uisuparkides ja jääd hool-
datakse igal pool regulaarselt. 
Mustamäe liuväljal seisab jõu-
lude ajal ka suur tuledes kuusk. 

Endiselt saavad koolid kor-
raldada liuväljadel oma keha-
lise kasvatuse tunde, et laste-
le ja noortele uisutamist õpeta-
da. Koolidele on eraldatud tasu-
ta jää kasutamise aeg argipäeviti 
kella 8-17. Koolirühmale saab ae-
ga broneerida  https://koolidele.
uisupark.ee, mis lihtsustab õpe-
tajal klassile vaba jää leidmist, 

broneeringu tegemist ja bronee-
ringute haldamist, vajadusel näi-
teks õpilaste arvu muutmist ja 
tühistamist. Ühele ajale saab re-
gistreerida maksimaalselt kaks 

rühma, kahele õpetajale on pi-
let ja uisulaenutus tasuta. Õpi-
lasel, kellel pole isiklikke uiske, 
tuleb maksta uisulaenutuse eest 
vastavalt hinnakirjale. 

Tallinna ühistu sai 
paremini korrastatud 
kortermaja tiitli

UISUPARGID AVAVAD JÄÄ: Esimene 
tund liuglemist on kõigile tasuta

Ühistu esinaine Agnes Halling-Piigli 
näitab katusel olevaid päikesepa-
neele, mis aitavad elanikel elektriar-
vetelt kokku hoida.  Tallinna linnameedia

Siili 21 majad on nüüd soojustatud ning näevad ka endisest nägusamad 

välja.
  Tallinna linnameedia

Uisuparkide avamisajad

• Mustamäe uisupark ava-
takse Männi pargis 11. no-
vembril kell 11, Lasnamäe 
uisupark Tondiraba pargis 
samal päeval kell 13.

• Nõmme uisupark aadressil 
Raudtee 73 tehakse lahti 

18. novembril kell 11 ja va-
nalinna uisupark (Harju 32) 
18. novembril kell 12.

• Kõikides parkides on ava-
tud uisulaenutus, kiivreid ja 
tugiraame saab kasutada 
tasuta.

Esimesena oota b külastajaid jääle Mustamäe uisupark.  Ilja Matusihis
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Natalia Aug
natalja.aug@tallinnlv.ee

Vanalinn tühjeneb. 
Kohalikud elanikud ja asu-
tused kolivad sealt muga-
vamatesse, nüüdisaegse-
matesse tingimustesse. 
Ainult turistid üürivad va-
baks jäänud kortereid hea 
meelega.

Maaklerid usuvad, et va-
nalinna muutumine kui mitte 
muuseumiks, siis turismikes-
kuseks on loomulik. Põhjusi  
selleks on mitmeid.

Pindi Kinnisvara kinnisva-
rabüroo partner, kunagi vana-
linnas elanud ja hiljem sealt 
lahkunud Peep Sooman vii-
tab ennekõike mugavuste puu-
dumisele. Vanalinnas puudub 
klassikaline elamurajooni inf-
rastruktuur. «Siin on palju koh-
vikuid ja restorane, aga pole 
eriti tavalisi toidupoode. Au-
toga on siin ka raske sõita,» 
märkis ta. «Ühelt poolt kiiru-
sepiirangud, teisalt kitsad tä-
navad ja parkimiskohtade nap-
pus. Kahjuks ei ela me soojas 
kliimas, iga ilmaga rattaga sõi-
ta ei saa, kõigile ei meeldi küm-
me  minutit raskete kottidega 
koju jalutada, kui peaks auto 
vanalinnast väljapoole parki-
ma. Ja kui korter asub mee-
lelahutuskoha kõrval, siis öö-
rahu pole: kuuleb kõike, mis 
seal toimub.»

Korterid osteti vaid inves-
teerimiseks

Mõnusam pole ka ettevõ-
tetel. «Vanalinnas on võima-
lused piiratud,» märkis Soo-
man. «Kauba kohaletoimeta-
miseks ja äraviimiseks puu-
duvad mugavad tingimused. 
Inimestel on ostlemiseks mu-
gavam minna suurde kauban-
duskeskusse, kust saab kõik 
vajaliku ühest kohast. Jah, 
siin on veel toitlustusasutusi, 
aga need peavad nüüd Kala-
maja ja Noblessneri asutuste-
ga karmis konkurentsis vas-
tu pidama.»

Kinnisvarabüroo Uus Maa 
analüütik Risto Vähi toob sa-
muti välja, et kohalikele ela-
nikele vajalikud teenused on 

vanalinnast järjekindlalt lah-
kunud ning nende asemel käib 
hoogne ööelu. «Lisaproblee-
me tekitavad kehvad parki-
misvõimalused ja väga kar-
mid nõuded majade renovee-
rimisel, mis muu hulgas tähen-
dab kaasaegsete ventilatsioo-
nisüsteemide või lifti paigalda-
mise võimatust. Muret teeb ka 
majade seisukord – kõik pole 
seest renoveeritud, isegi kui 
fassaadid on korras. Problee-
me on küttesüsteemidega ja 
see viib igakuised kulud üles. 
Probleemid on kuhjunud juba 
aastaid ja viinud selleni, et ko-
halikud ei taha siin enam ela-
da. Ettevõtete jaoks on samuti 
suur probleem parkimine ning 
kaasaegse ventilatsiooni ja küt-
te  puudumine. Bürookeskus-
tes on kulud madalamad ja li-
gipääsetavus parem.»

Vanalinnas üüritavate kor-
terite omanike seas on Vähi 
sõnul palju välismaalasi, kes 
ostsid esialgu korterid enda-
le, elasid neis ise või üürisid 
pikaajaliselt välja. Vähe pole 
ka kohalikke omanikke, kes 
ostsid siia korteri investeeri-
mise eesmärgil. Osa kortereid 
kuulub mujale elama asunud 
inimestele, kes saavad lisatulu 
eelmise kodu üürimisest. En-
ne kui Põhja-Tallinn ja Roter-
manni kvartal aktiivselt are-
nema hakkasid, olid vanalinna 
peamisteks rentnikeks eelkõi-
ge välismaalased. «Airbnb ja 
teiste sarnaste teenuste tuleku-
ga hakkasid korteriomanikud 
eelistama lühiajalist üürimist, 
kuna see on tulusam. Põhik-
lientuur on välismaalased, kes 
tulevad paariks päevaks Tal-
linna,» rääkis ekspert. «Mui-

dugi on turistid huvitatud öö-
bimisest keskaja hõnguga va-
nalinnas. Ma arvan, et nende 
jaoks on elamus sama nagu 
Pariisis, kui elad vaatega Eif-
feli tornile. Minu arvates jät-
kub trend suunata nii äri- kui 
ka üüriturg turistidele.»

Vaja noori peresid
Ka Kesklinna linnaosa va-

nem Monika Haukanõmm tõ-
des, et vanalinn pole just kõi-
ge mugavam koht elamiseks, 
sest ajaloopärandi oma vaja-
dustele vastavaks kohandami-
sel  tuleb seista silmitsi suu-
remate piirangutega kui tava-
korteris. Lisaks on vanalinnas 
rohkem liikluspiiranguid. 

«Samas peavad siia elama 
jäänud inimesed väärtuslikuks 
just piirkonda täitvaid emotsioo-
ne,» mainis Haukanõmm. «Pal-

judele meeldib, et see on jalakäi-
jate ala ja päev algab jalutus-
käiguga kooli või töö-
le. Lastega noor-
te perede siia 
elama asu-
mine võiks 
vanalinna-
le elu sisse 
puhuda, 
sel juhul 
hakataks 
seda piir-
konda roh-
kem seosta-
ma elukohaga. 
Aga vanalinlaste-
le pole kohapeal las-
teaiakohti. Tallinn tegi rii-
gile ettepaneku anda linnale 
üle Laial tänaval asuv hoone, 
kui maaeluministeerium sealt 
välja kolib, et majutada sinna 
lasteaed ja kool, aga lahendust 

pole. Kui me ei taha, et vana-
linn tühjeneks, tuleks alustada 
sellest, et riigi- ja linnaasutu-
sed siit ei lahkuks, vaid pigem 
naaseksid.»

Teine probleem linnapiir-
konna seisukohalt on, et suurt 
osa vanalinna kortereid üüri-
takse lühikeseks ajaks. See 
kergitab eluasemekulusid ning 
vanalinna tajutakse eliitpiir-
konnana, kus tavainimestel 
kohta pole. «Ajutised üürni-
kud ei ole huvitatud osalemi-
sest vanalinna kui elurajooni 
avalikus elus. Kohalikud ei 
taha elada seal, kus naabrid 
pidevalt vahetuvad. Lahen-
duseks võiks olla lühiajaliste 
üürimiste  reguleerimine, mis 
praegu on kontrolli alt välju-
nud,» rääkis linnaosavanem.

Olukord ehk muutumas
Haukanõmm juhtis tähele-

panu ka sellele, et koroonakriisi 
ja sellega seotud reisipiirangute 
tõttu on mõned toitlustusasu-
tused pidanud oma ärimudeli 
kohalikele klientidele ümber 
kohandama. Samuti on paljud 
tallinlased taasavastanud va-
nalinna ja selle ümbruse kui 
vaba aja veetmise koha. Kul-
tuur peab olema võtmetähtsu-
sega ning renoveeritud linna-
teatri majadest saab peagi üks 
kultuurielu ankruid. Hauka-
nõmme sõnul on see märk, et 
vanalinn hakkab vaikselt maad 

tagasi võtma. 
«Eelmisel aastal 
algatatud vana-

linna arengu-
kava peaks 
andma tõu-
ke vana-
linna kui 
tervikli-
ku elu-
keskkon-
na aren-

gule,» rää-
kis Kesk-

linna vanem. 
«Üks idee on see, 

et turism ja kohali-
kud kogukonnad ei ole te-

gelikult üksteisele vastandli-
kud. Ka turistid tahavad eel-
kõige näha kohti, kus kohali-
kud elavad, mitte teiste turis-
tide seltsis aega veeta.»

Kadri Aavik
kadri.aavik@tallinnlv.ee

Kadrioru pargi aednikud 
said Jaapani aedade 
ühenduse presidendi 
Masao Sone käe all õppi-
da Jaapani aia hooldamist. 
Mees, kes aastate ees 
siinse Jaapani aia rajas, on 
nüüdseks sellel alal maail-
mas  tipptegija.

Kadrioru pargi Jaapani 
aia rajaja, maastikuarhitekt 
Masao Sone vaatas 12 aasta 
eest rajatud aeda heldimuse-
ga nagu oma last. Ta nentis, 
et siinsed aednikud on te-
ma loomingu eest väga häs-
ti hoolt kandnud.

Kadriorus kasvavad tai-
med said hoolikalt valitud. 
«Siinset aeda rajama asudes 
vaatasin üle kogu pargi, käi-
sin ka Tallinna botaanika-
aias, et tutvuda Eesti taime-
dega ja leida nende hulgast 
Jaapanis kasvavatele taime-
dele sarnaseid. See oli vali-
ku alus,» rääkis Sone.

«Eestis kasvab 146 taime, 
mis on pärit Kaug-Idast. Meie 
suureks üllatuseks on ka ta-
valine hortensia, mida peame 
talulilleks, pärit hoopis Jaa-
panist,» lisas Kadrioru Par-
gi juhataja Ain Järve. 

Masao Sone on siin isikli-
kult määranud iga kivi ja tai-
me asukoha. Jaapani aias on 
igal elemendil oma tähendus. 
Teekond algab raudväravate-
ga – see sümboliseerib sün-
di. Tee looklemine kujutab 
elukaart, eri tasapinnad elu 
võite, rõõme, kaotusi ja ma-
dalseise. Aiakujunduse sei-
sukohast olgu kõik võimali-
kult hooldusvaba ja loodus-
lähedane.

«Aed sulandub loodusesse 
ja siin kulgedes ei hoomagi, 
et aednikud on natuke loo-
dust allutanud inimtahtele,» 
mainis Järve.

Jaapani aed kujuneb välja 
20 aastaga, seega on Kadri-
oru Jaapani aias veel kahek-
sa aastat kohendamist. Ma-
sao Sone täiendas ka seekord 
elemente siit-sealt. 

Tallinna strateegiakeskus 
kontrollib oktoobris ja no-
vembris prügi sorteeri-
mist ning jagab selle kohta 
elanikele nõuandeid.  

Jäätmed tuleb koguda lii-
giti, et need võimalikult suu-
res ulatuses ringlusse jõuaks. 
Selleks on kavas kontrolli-
da pisteliselt segaolmejäät-
mete mahutite sisu ning tel-
lida kohtvaatluse välitööd 
ehk PrügiBinGo. Seda teeb 
OÜ Ecomarketer. Kavas on 
saada selgeks,  milline on 
prügisorteerimise hetkeolu-
kord, ning tulemuste põhjal 
elanikke motiveerida, nõus-
tada ja teavitada. Eesmärk 
ei ole trahvimine ega karis-
tamine. PrügiBinGo abiga 
analüüsitakse tulemusi ning 
koostatakse välitööde koh-
ta aruanne. 

Strateegiakeskus korral-
dab vaatlusi kohtades, mis 
on saanud linnalt kompost-
rid  või linnaosavalitsu-
selt nõusoleku biolaguneva-
te köögi- ja sööklajäätme-
te kompostimiseks tekkeko-
hal. Selleks võetakse Tallin-
na jäätmevaldajate registrist 

igast linnaosast juhuvalim 
ning kontrollitakse, kas se-
gaolmejäätmete mahutis on 
biojäätmeid. Kui komposti-
mine ei käi nõuetekohaselt 
(segaolmejäätmete mahutis 
leidub biojäätmeid), nõusta-
takse jäätmevaldajaid, ning 
kui rikkumine on korduv, 
võidakse kompostimise nõus-
olek kehtetuks tunnistada.

Välitööd käivad kahe kuu 
jooksul kokku kümnel päe-
val, need algavad 30. oktoob-
ril. Välitöid viivad läbi stra-
teegiakeskuse esindaja, piir-
konna jäätmevedaja ja lepin-
gupartner Osaühing Ecomar-
keter esindaja. Prügi sortee-
rimist jälgitakse jäätmeval-
dajate regulaarsel veopäe-
val. Pärast segaolmejäätmete 
mahuti tühjendamist jäätme-
veokisse lõigatakse prügikott 
lahti ning vaadatakse, milli-
sed jäätmed seal on. 

Linn soovib tõhusamaks 
prügiveoks parandada järele-
valvet ning korraldada tead-
likkust tõstvaid üritusi. Sar-
nane jäätmete liigiti kogumi-
se teavitustöö ja kontroll on 
kavas ka järgmisel aastal. 

tiivselt arendatud endisi tootmis-
pindu. Küll aga suudab vanalinn 
säilitada oma positsiooni toitlus-
tuse, kultuuri ja vaba aja veet-
mise vallas. See on hea koht ka 
väikestele kontoritele, nii et et-
tevõtlus vanalinnast päris ära ei 
kao. Kindlasti on oluline, et linn 
vaataks omalt poolt üle ruumide 
üürile andmise põhimõtted, kaa-
ludes erinevaid, mitte ainult ma-
janduslikke eesmärke.

Vanalinn jääb igal juhul Tal-
linna pärliks   ja turistide magne-
tiks. Vabaõhumuuseumiks muu-
tumine pole probleem ainult ko-
haliku elu, vaid ka turismi aren-
gu seisukohalt. Linnakülalised 
soovivad samuti kogeda siin-
set päris elu.

Paljud linnad püüavad leida 
tasakaalu kohalike elanike hu-
vide ja turismi arendamise va-
hel. Ilmekamad näited on Ve-
neetsia, Dubrovnik, Amsterdam. 
Selle saavutamiseks kasutatak-
se eri lähenemisi: majutusvõi-
maluste mitmekesisuse ja ela-
mispindade kasutamise tasakaa-
lustamine, avaliku korra ja ööra-
hu tagamine, turismi ruumiline 
ja hooajaline hajutamine. Eelis 
on neil linnadel, kellele kuulub 
suurem osa kinnisvarast ajaloo-
listes piirkondades, ja Tallinnal 
on neilt palju õppida. Kui rääki-
da elukeskkonna atraktiivsusest, 
siis linn vajab tõhusaid hooba-
sid lühiajaliste üürikorterite turu 
kontrolli all hoidmiseks.

Ka turistid soovivad näha 
vanalinnas tõelist elu, mitte 
ainult lõbustusparki, leiab 
abilinnapea Joosep Vimm.

Vanalinna tühjenemise valgu-
ses on ettevõtluse teema eriti olu-
line, sest paljud ettevõtted on siit 
lahkunud ning ka mitmed teised 
plaanivad kolida. 2017. aastal ko-
lis minema  majandus- ja kom-
munikatsiooniministeerium, sel 
aastal kolivad maaeluministee-
rium ja loodusmuuseum. Ka si-
seministeerium kaalub kolimist. 
Sellel on palju põhjusi  alates ku-
lude optimeerimisest kuni kaas-
aegse töökeskkonna puudumi-
sest. Vanalinnas on ajaloolise pä-
randi eripära tõttu sageli keeru-

line luua tänapäevaseid töötin-
gimusi. Kahjuks tähendab töö-
kohtade kadumine vanalinnast 
kohalike väikeettevõtete klien-
tuuri kahanemist. Vanalinn on 
endiselt rikas ja mitmekesine, 
kuid pikemas perspektiivis sun-
nib töökohtade kadu kohalik-
ke ettevõtteid üha enam turis-
te sihtima, mis võib kaasa tuua 
vanalinna üheks peamiseks va-
raks oleva mitmekesisuse oluli-
se vähenemise.

On ilmne, et kaubanduse val-
las ei saa vanalinn tagasi seda 
tähtsust, mis tal oli eelmise sajan-
di lõpus. Linna on nüüdseks ker-
kinud uued keskused nii kauban-
dusele kui ka loomemajandusele, 
näiteks on viimastel aastatel ak-

Joosep Vimm: vanalinn on hea koht väikestele kontoritele

Kadriorgu Jaapani aia 
rajanud aednik jagas 
aiahoolduse nippe

Strateegiakeskus korraldab 
novembris PrügiBinGo

ELU VANALINNA TAGASI: Kas sellest saab 
vabaõhumuuseum või mugav elamurajoon?

Joosep Vimma sõnul on linnal oluline üle vaadata  ruumide üürile andmise põ-
himõtted, et kohalikel elanikel oleks mõnus ja samas ei kannataks ärid ja üüri-
leandjad.

Maailmas tuntud maastikuarhitekt ja aednik Masao Sone vaatas oma ae-
da heldimusega ning kiitis, et Kadrioru aednikud on tema loomingu eest 
hästi hooltkandnud.  Jelena Rudi

Kuni vanalinnas ei ole piisavalt lasteaedu ja toidukauplusi, jääbki see peamiselt turistidele suunatud lõbustusasutuste ja söögikohtade piirkonnaks. Kohalikud 
küll käivad seal, aga elada ei taha.

Ka turistid 
tahavad eelkõi-

ge näha kohti, kus 
kohalikud elavad, 

mitte teiste turisti-
de seltsis aega 

veeta.

Yosef Katz
josef.kats@tallinnlv.ee

Ametlikel andmetel elas 
vanalinnas kõige rohkem 
inimesi saja aasta eest ehk 
möödunud sajandi 20nda-
te alguses. Samuti oli seal 
korteripuuduse tõttu asus-
tus tihe pärast teist 
maailmasõda.

Enamiku oma kaheksa sa-
jandi pikkusest eluloost oli 
praegune vanalinn «lihtsalt 
linn» – elukoht, kui mitte kõi-
gile, siis igatahes olulisele osale 
neist. Leibkondade arvu ja aas-
tamaksu maksjate arvu põhjal 
võib oletada, et 14. sajandil elas 
all-linnas 5500 inimest ning 15. 
sajandil kasvas see arv 6300-ni.

Toompea seisis eraldi, moo-
dustades omaette haldusüksu-
se, mis ei allunud raele. Arva-
takse, et keskajal elas seal um-
bes 200 aadlikku ja umbes 800 
neid teenindanud käsitöölist, 
kaupmeest ja teenijat.

Praeguse vanalinna elani-
ke arv saavutas oma esimese 
ajaloolise maksimumi ilmselt 
Liivi sõja eelõhtul – Toompea 
mäe ja äärealade elanikke ar-
vestamata elas Revalis umbes 
6500 linlast.

16. sajandi teise poole ja 17. 
sajandi esimese kolmandiku sõ-
jad, nendega kaasnenud epidee-
miad ja Rootsi aja lõpu suur 
näljahäda tõid kaasa selle, et 
1708. aastal elas all-linnas um-
bes 4500 inimest.

Hädad nõudsid osa
Põhjasõja aegne piiramine 

avaldas linnaelanike arvule 
veelgi dramaatilisemat mõju: 
Peeter I vägede piiratud linnas 
puhkes katk, nii et kapitulee-
rumise ajal elas vallide ja lin-
na kaitse all vaid 1732 hinge. 

Vene võimu esimese paari-
kümne aasta majanduslik olu-
kord tallinlaste arvu taastumi-
sele palju kaasa ei aidanud: me-
rekaubanduse võtsid üle Riia, 
Pärnu ja uus konkurent  Pe-
terburi sadam. Nii et kui 1754. 
aastal elas all-linnas 6521 ko-
danikku, siis üheksa aastat hil-
jem langes nende arv 5638 ini-
meseni, kõikudes selle ümber 
kuni 1773. aastani.

Revali väljaarvamine kind-
lustatud linnade nimekirjast pä-
rast Krimmi sõda, raudteeühen-
duse avamine ja industrialisee-
rimise algus tõi kaasa linnarah-
vastiku kasvu. Seda ennekõike 
eeslinnade arvelt, kuid kindlus-
tuste ringi sees olevad kvartalid 

ei jäänud üldisest trendist kõr-
vale: 1881. aastaks elas all-lin-
nas juba 9948 inimest.

Otsustades selle järgi, et Tal-
linna ajaloolise südamiku ter-
ritooriumile ei ehitatud pea-
aegu mitte ühtegi korrusmaja 
(erinevalt näiteks naaberriigist 
Riiast), võib rääkida olemasole-
va elamufondi selgest ülerah-
vastatusest.

Eluasemekriis muutus veel-
gi teravamaks pärast seda, kui 
Tallinnast sai vastse Eesti Vaba-
riigi pealinn. 1922. aasta rah-
valoenduse andmetel elas all- 
ja ülalinnas kokku 11 635 ini-
mest. See on absoluutne rekord!

Kolmekümnendate aastate 
esimese poole ehituspoliitika, 
mis seadis esikohale uue mood-
sa pealinna rajamise väljaspool 
vanalinna, viis selleni, et 1934. 
aastaks oli ajaloolise tuumiku 
elanike arv kahanenud 9618-ni.

Sõda tõi ka Kiek 
In de Kökki korterid

Kümme aastat hiljem saabu-
sid uued katsumused. Kurikuul-
sa märtsipommitamise tagajär-
jel kaotas keskaegne keskus õn-
neks vähem kui 10% oma ela-

mispinnast, samal ajal kui linn 
tervikuna üle poole. Tulemus 
oli etteaimatav: tulekahjuohv-
reid hakati massiliselt ümber 
asustama enam-vähem sobiva-
tesse hoonetesse, nii et mingil 
ajal tuli isegi Kiek in de Köki 
torni korrused ühiskorteriteks 
kohandada.

Selle tulemusena 
võis vanalinna 
elanike arv 
kaasaegse-
te hinnan-
gul eel-
mise sa-
jandi nel-
jaküm-
nenda-
te aasta-
te lõpuks 
ulatuda 15 
000-ni, kui-
gi sõjajärgse pe-
rioodi ametlikud do-
kumendid seda ei fikseeri.

1984. aasta vanalinnapäe-
vade korraldajad teatasid, et 
kümme aastat varem elas va-
nalinnas 9038 tallinlast, kuid 
selleks ajaks oli nende arv lan-
genud 6017-ni. Keegi ei väljen-
danud selle üle kahetsust. Pi-

gem vastupidi: Tallinna ajaloo-
lise kesklinna arengukontsept-
siooni järgi peeti optimaalseks, 
et linnusemüüride rõngas elaks 
mitte rohkem  kui 5000 ko-
danikku.See näitaja saavuta-
ti nõukogude võimu lõpul, nii 
oli 1989. aasta rahvaloenduse 

andmetel vanalinna elanikke 
4596. Kel vähegi või-

malik, oli mõnda 
uude paneel-

majasse kor-
teri hanki-
nud. Kuid 
rahvaar-
vu vähe-
nemine 
jätkus ka 

iseseisvuse 
taastamise 

järel.
Üksteist 

aastat hiljem toi-
munud rahvaloenduse 

andmed andsid tunnistust, et 
linna keskuse rahvastik oli vä-
henenud peaaegu kaks ja pool 
korda – siin elas 1939 inimest. 
2011. aastal nimetas vanalinna 
oma elukohaks 2325 kodanik-
ku, siis aga keeras nende arv 
taas kergelt langusse.

Möödunud nädalal algas 
Merimetsa rohealal endise 
kõrgepingeliini trassil ka-
hepaiksetele tiikide 
rajamine.

Uuringute järgi on Merimet-
sa kahepaiksete poolest üks lii-
girikkamaid rohealasid Tallin-
nas, seal elab neid mitu liiki: 
rohukonn, rabakonn, harilik 
kärnkonn ja tähnikvesilik. Ku-
na aga Merimetsas napib nen-
de kudemiseks heas seisundis 
veekogusid, otsustati nende tar-
vis rajada piirkonda viis tiiki.

«Merimetsa roheala on oma 
mitmekesiste looduskoosluste-
ga oluline linna elurikkuse tu-
giala. Tiigid hakkavad piirkon-
nas ka laiemalt toetama vee-

kogudega seotud elustikku, ol-
les näiteks heaks toitumisalaks 
nahkhiirtele,» ütles Tallinna 
keskkonna- ja kommunaalame-
ti juhtivspetsialist Matis Mägi.

«Tallinna olulise rohekori-
dori Putukaväila alal paikne-

des toetavad tiigid ka kogu Pu-
tukaväila elustiku mitmekesi-
sust ja loodushariduslikku po-
tentsiaali nii linnarahva kui ka 
ümbruskonna koolide jaoks.»

Kaevetööde käigus süven-
datakse olemasolevaid lompe, 

kaevatakse nende sisu välja 
ning rajatakse laugete kallas-
tega pinnaseveetoitelised tii-
gid. Tööd  viiakse lõpule järg-
mise aasta suvel.

«Kõige kehvem on piirkon-
nas elavate kahepaiksete olu-
kord endise kõrgepingeliini 
trassi alal, kus madala veega 
lombid suveks kuivavad, ning 
seetõttu ebaõnnestub neis sigi-
mine,» nentis kaevamistöid ju-
hendav kahepaiksete ekspert, 
Tartu Ülikooli abiprofessor Rii-
nu Rannap.

Linnalooduse ja -loomade 
elupaikade parandamisega te-
geles ka Tallinna rohelise pea-
linna aasta elurikkuse talgute 
programm, millest võttis osa 
mitusada linnakodanikku.

Merimetsa roheala konnad ja vesilikud saavad endale tiigid
Olemasolevaid 
lompe süven-
datakse, et te-
kiksid laugete 
kallastega tiigid.
Tallinna keskkonna- ja 

kommunaalamet

REKORD: Saja aasta 
eest elas vanalinnas  
lausa 11 600 inimest

Mingil ajal tuli 
isegi Kiek in de 

Köki torni korrused 
ühiskorteriteks  

kohandada.

Kõige rohkem elas inimesi vanalinnas ametlikel andmetel 1920ndatel. Mitteametlikel aga kohe pärast sõda, 
kui pooled Tallinna elamutest, sealhulgas  pildil oleval Niguliste tänaval, olid puruks pommitatud. Õnneks jäi 
suurem osa vanalinnast siiski terveks ja nii asusid inimesed pärast sõda seal elama, kus aga said.
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Kui Tallinnas on muutunud tasuta ühistransport tänu 
gaasibussidele üha tänapäevasemaks, siis riigis  tõm-
matakse maakondades tasuta sõidule uuest aastast 
kahjuks kriips peale.

See on mitmes mõttes viga ning ühtlasi halvim aeg sellise 
muutuse tegemiseks. Esiteks on inimesed pidanud juba mitu 
aastat kannatama hinnatõusulaviini all. Eesti püstitab toidu- ja 
energiahinna rekordeid ning uuest aastast lajatatakse taas uute 
maksutõusude ja kärbetega.

Kui tasuta ühistransport kaob, annab see praegu tasuta 
bussiga ringi liikuvatele inimestele üsna valusa rahalise hoo-
bi. 1,5 eurot maksva pileti puhul peavad inimesed hakkama 
aastas piletirahaks loovutama ühe kuu miinimumpalga suuru-
se summa ehk umbes 700 eurot. Kuukaardiga pääseb loodeta-
vasti soodsamalt ehk aastane kulu on umbes paarsada eurot.

Tasuta ühistransport pole aga olnud mitte üksnes intellek-
tuaalselt «huvitav» idee, vaid see on teeninud mitut head ees-
märki korraga. Tasuta ühistransport võimaldab meil kõigil au-
tota ringi liikuda. See tähendab väiksemat õhusaastet ja sa-
mas sotsiaalset tuge paljudele inimestele. Tasuta ühistransport 
õhutab inimesi suuremale mobiilsusele ja samas töötab nagu 
universaalne sotsiaaltoetus. Kuigi koroonaaeg peletas inimesed 
nii kontoritest kui ka bussidest, siis nüüdseks on taas bussi-

ga sõitma hakatud.  Näiteks 
Tallinnas kasvas sõitude arv 
tänavu jaanuariks mullusega  
võrreldes kolmandiku, 2021-
2022 aga  neljandiku võrra. 
Ka mujal Eestis leidus piir-
kondi, kus sõitmine kasvas 
nii mis mühises.

Näiteks Viljandimaal oli enne tasuta sõidu kehtestamist 
1,4 miljonit sõitu, kuid selleks aastaks on neid kavandatud ju-
ba kaks miljonit. Kohe pärast tasuta ühistranspordi sissesead-
mist kasvas Viljandimaal reisijate arv 50%, on viidanud Mul-
gi vallavanem. Seega ei saa kuidagi nõustuda väidetega, nagu 
oleks tasuta ühistransport ebapopulaarne või kasutu. 

Võib arvata, et paljud inimesed hakkavad tasulise sõidu 
taaskehtestamise tõttu vähem bussiga sõitma ja suurem raha-
puudus võib neid sundida isegi hädavajalikest käikudest loo-
buma. Inimeste liikumisvabadus väljapool Tallinna väheneb 
kindlasti.

Jutt piletiraha korjamisega saavutatavast suurest kokku-
hoiust või nn tasuta lõunate lõpetamisest on olemuselt täie-
lik demagoogia, sest piletitasu küsimisega kogutakse heal ju-
hul 3-5 miljonit eurot, mis moodustab aga ühistranspordile 
riigilt antavast 130 miljoni euro suurusest dotatsioonist vaid 
paar protsenti. Eriti kummaline on aga rääkida rohepöördest 
ja samas kehtestada ühistranspordile piletitasu – ja seda ajal, 
kus justkui soovitakse piirata autostumist. Tundub, et kõi-
ge vähem peab majanduskriisi ajal riigieelarvesse panustama 
kalli uue elektriauto  omanik. Näiteks 36 000-40 000 eurot 
maksva 2021. aasta Tesla mudel 3 aastamaks on vaid 50 eu-
rot, mis teeb ühe kuu kuluks umbes 4 eurot ehk umbes ühe 
päeva bussisõidu hinna.

Jutt, et ühistranspordi süsteem vajab kaas-
ajastamist, vastab tõele. Aga ega majandus-
kriisi ajal inimeselt piletiraha küsimine se-
da automaatselt moodsamaks ei muuda. 
Selleks on vaja hiigelinvesteeringuid. Suu-

ri rahalaevu ei paista suunduvat kiduvas-
se tee-ehituse valdkonda ega rongi- või 

bussiliikluse arendamisse. Samas soo-
vib riik ühistranspordi rakenduska-
vas, et rongisõitjate arv kasvaks 
kümne aastaga 90% ja regionaal-
sete bussiliinide sõitjate arv 40%. 

Tasuta ja moodsa ühistranspordi-
ta tundub see mõte kuuluvat ulmevald-

konda.

Vabadus liikuda 

Maarja-Liis Arujärv,  
peatoimetaja

Väljaandja Tallinna strateegiakeskus

Toimetus Toompuiestee 35, Tallinn

Peatoimetaja Maarja-Liis Arujärv

Tegevtoimetaja Oliver Õunmaa

Toimetaja Virkko Lepassalu, virkko.lepassalu@tallinnlv.ee, 616 4044

Toimetaja Krista Kiin, krista.kiin@tallinnlv.ee, 645 7308

Toimetaja Ivo Karlep, ivo.karlep@tallinnlv.ee, 616 4071

Tellimine, tellimuste tühistamine, kandemured 661 6616

Silmakirjalik on rää-
kida rohepöördest 
ja kaotada tasuta 
bussisõit.

Alates 1. novembrist taasta-
takse Tallinnas trammiliin nr 
5, mis hakkab sõitma mars-
ruudil Kopli–Vana-Lõuna. 
Tondit ja Koplit ühendanud 
ajutine liin nr 6 lõpetab töö. 

Sellega seoses sünkroniseeri-
takse kõikide trammiliinide sõi-
duplaane. Samuti korrigeeritak-
se trolliliinide graafikuid, et ta-
gada nende parem töö.

Trammiliini nr 5 käivitami-
sega sünkroniseeritakse tram-
mide nr 1, 2, 3 ja 4 sõiduplaa-
nid, et tagada kõigi trammiliini-
de sujuv liikumine. Liini lõpp-
peatus hakkab olema Vana-Lõu-
na tänaval kunstnik Kaarel Ku-
rismaa loodud trammiskulptuuri 

juures. Tramm nr 5 sõitis mars-
ruudil Kopli–Vana-Lõuna viima-
ti 2004. aastal. Lisaks sellele kor-
rigeeritakse 1. novembrist trolli-
de nr 1, 3, 4 ja 5 väljumisaegu, 
et parandada nende sõidugraa-

fikus püsimist. Muutub ka bus-
si nr 72 nädalavahetuste sõidu-
graafik, et see sobiks paremini 
kokku trolliliini nr 4 graafikuga.

Tallinna ööbusside pilootpro-
jekt jätkub vähemalt aasta lõ-

puni. Alates 1. novembrist ku-
ni 31. detsembrini sõidavad öö-
bussid ööl vastu laupäeva ja pü-
hapäeva 30-minutilise interval-
liga kella 00.30-3.30. Ööbussi-
liinide alguspunkt on Balti jaa-
mas maakonnaliinide peatuses. 
Bussiliin nr 91 sõidab Mustamäe, 
nr 92 Väike-Õismäe, nr 93 Pel-
guranna ja nr 94 Priisle suunal.

Seoses Vanasadama trammi-
tee ehitustöödega jätkavad bus-
siliinid nr 1, 2, 9, 11, 14, 15, 18, 
18A, 20, 20A, 23, 29, 31, 34, 
35, 38, 40, 42, 44, 46, 51, 55, 
60, 63 ja 66 ümbersõitu.

Ühistranspordi sõiduplaani-
de, liinide liikumisteede ja pea-
tustega on võimalik tutvuda vee-
bilehel transport.tallinn.ee.

2. novembril annab Jaani 
kirikus traditsioonilise  
hingedepäeva kontserdi 
Tallinna kammerorkester, 
keda juhatab Soome le-
gendaarne dirigent Juha 
Kangas. 

Kontserdi solist on kultuur-
kapitali helikunsti sihtkapitali 
aastapreemia laureaat, Tallinna 
kammerorkestri kontsertmeis-
ter Harry Traksmann. Lisaks 
teevad kontserdil kaasa muusi-
ka- ja balletikooli MUBA keel-
pilliõpilased.

Kontserti dirigeerib Juha 
Kangas, legendaarne Soome 
dirigent, estofiil ning tunnus-
tatud Kesk-Põhjamaa kammer-
orkestri asutaja ja kauaaegne 
eestvedaja. Samuti on Kangas 
oluliselt panustanud Tallinna 
kammerorkestri arengusse ja 
kõlapilti. 

Kangase sõnul pole tema 
eesmärk käia külalisdirigendi-
na juhatamas võimalikult pal-
jusid orkestreid, vaid ta töötab 
selle nimel, et esitada muusi-
kat, mille kvaliteedis ta on ab-
soluutselt veendunud. Tallin-
na kammerorkestriga seob te-
da kolme aastakümne pikkune 
traditsioon anda igal aastal vä-
hemalt üks kontsert Eestis või 
välismaal. 

Seekord kohtutakse Tallin-
nas ning esitatakse maailma-
klassikat, mis aitab luua meele-
olu algavaks hingedeajaks. Ka-
vas on Soome helilooja Nor-
dgreni «Koko maailma valit-
tanee», Eesti helilooja Artur 

Kapi «Eleegia»  ning maail-
maklassika Respighi süit nr 3 
«Antiche danze e arie», Vasksi 
«Musica Dolorosa», Bachi viiu-
likontsert E-duur ja Vaughan 
Williamsi «Fantaasia Th. Tal-
lise teemale».

Linna keskkonna- ja kom-
munaalamet andis kasu-
tusloa spordi- ja mängu-
vahenditele, mis olid raja-
tud uue kergliklustee ehi-
tuse käigus. See tähen-
dab, et need vastavad 
standarditele ja ohutus-
nõuetele ning neid võib ju-
ba praegu kasutada.

«Uus kergliiklustee on 
suurepärane näi-
de sellest, kui-
das linnaruu-
mi arendades 
saame eden-
dada tervis-
likku eluviisi 
ja pakkuda ko-
halikele elani-
kele rohkem ro-
helisi ruume, sporti-
mise ning vaba aja veet-
mise võimalusi,» ütles Las-
namäe linnaosa vanem Ju-
lianna Jurtšenko.  

Kergliklustee ehituse käi-
gus paigaldati mitmeid spor-
di- ja mänguvahendeid ning 
valmis plats tänavakorvpal-
li harrastajatele. Seni oli see 
kõik aga piiratud aedadega, 
sest tuli kontrollida inventa-
ri vastavust standarditele ja 
selle ohutust.

Tondiraba-Kadrioru kerg-
liiklustee ehitati valmis sel-
le aasta augustis. Uus 1,1 
km pikkune teelõik kulgeb 
enamasti paralleelselt Liiku-
ri tänavaga, mida ümbritseb 
Lasnamäe rohekoridor. Tule-
vikus saab see osaks linna-
ruumist, luues rohelise tee-
konna Kadriorust kuni lin-
na idapiirini.

Jalakäijate ja jalgratturi-
te liiklemisruumid on 

eraldatud, jalgteed 
katab sillutiskivi 
ning jalgratta-
tees asfalt. Jalg-
tee äärde rajati 
koorepurust kat-
tega jooksurada.

Kergliiklustee 
ääres on pinkide ja 

prügikastiga varusta-
tud puhkamistaskud. Jalg-

ratturite tarbeks paigaldati 
teelõigule rattapump, kaks 
rattahoolduspukki ning 12 
rattahoidjat. Lisaks on tee-
konna äärde istutatud roh-
kesti puid ja loodud eri hal-
jastusalasid, et muuta see ro-
heliseks oaasiks.

Projekti kogumaksumus 
oli 2 100 000 eurot, millest 
osa tuli Euroopa Liidu struk-
tuurivahenditest.

November toob ühistranspordis mitmeid muudatusi

Tallinna kammerorkester annab 
hingedepäeval tasuta kontserdi

Tondiraba kergliiklustee 
spordi- ja mänguväljakud 
on avatud

Oliver Õunmaa
oliver.ounmaa@tallinnlv.ee

Tallinn soovib aidata pikalt 
kestvate tee-ehitustööde 
piirkonda jäävatel ettevõte-
tel sellest tulenevaid mõju-
sid leevendada, pakkudes 
neile reklaamimaksu vä-
hendamist poole võrra ja 
tasuta terrassikohta, samu-
ti aitab linn uuenenud täna-
vatele inimesi tagasi tuua.

Klientide tagasitoomiseks 
kesklinna on plaanitud novemb-
ri lõpust jaanuari lõpuni kestev 
teavituskampaania, mille ees-
märk on tutvustada järk-jär-
gult liiklusele avanevate tänava-
te uuendusi ja hüvesid. «Sellise 
ettepaneku tegi meile tegelikult 
kaupmeeste liit, kui ettevõtjate-
ga suvel kohtusime,» ütles lin-
napea Mihhail Kõlvart. «Soovi-
me kampaaniaga tuua inimesed 
neile tänavatele, kauplustesse 
ja kohvikutesse tagasi, ja linn 
maksab selle kampaania eest.»

Ühistransport Pronksi  
tänavale

Teavituskampaania on ühe-
kordne samm, ent linnal on 
kavas rakendada ka pikemalt 
kestvaid soodustusi. «Kava ko-
haselt pakub linn ehituspaika 
jäävatele ettevõtetele 50 prot-
sendi ulatuses reklaamimaksu 
soodustust, see kehtiks nii tee-
tööde ajal kui ka pärast nen-
de lõpetamist,» lausus Kõlvart. 
«Samuti on linnal plaanis anda 
vähenenud käibe kompenseeri-

miseks osa tänavast terrasside 
jaoks tasuta kasutada. Seda siis 
teatud ajaks soojal perioodil pä-
rast ehituse lõppemist ja liiklus-
piirangute kaotamist.»

Reklaamimaksu soodustust 
saab taotleda juhul, kui tänav on 
ehituse tõttu osaliselt või täieli-
kult suletud pool aastat ja roh-
kem või kokku vähemalt kuus 
kuud ühe aasta jooksul. Mak-
susoodustust võib kava kohaselt 
anda tänavate sulgemise ajaks 

ning kaheks kuuks pärast täna-
va taasavamist. Nii saaks ette-
võtted soodsalt reklaamida oma 
tooteid ja teenuseid.

Et kõiki ettevõtjaid kohel-
daks toetuste saamisel võrd-
selt,  on kavas koostada linna-
osadele juhised ettevõtjate aval-
duste menetlemiseks. Uuendu-
sed peab kinnitama ka voliko-
gu. «Suured tee-ehitused tekita-
sid palju ebamugavusi ettevõte-
tele, kes on pidanud taluma nii 

Covidist tingitud kui ka ener-
giakriisi raskusi,» mainis Kõl-
vart. «Samas soovime linna pa-
remaks teha ja tuua ettevõtete-
le rohkem kliente.»

Abilinnapea Vladimir Svet 
rääkis, mida head on kaasa too-
nud näiteks Pronksi tänava kor-
dategemine. «Meil on lõpusirgel 
Jõe ja Pronksi tänava korrasta-
mine, samas on need tänavad 
liiklusele juba avatud. Tänu sel-
lele väheneb Ahtri ja Kreutzwal-

di tänavate koormus,» selgitas 
ta.  «Esimest korda hakkab meil 
Pronksi tänaval sõitma ka ühis-
transport, selleks on rajatud sin-
na ja Jõe tänavale uued peatu-
sed. Ühtlasi tekib meil võima-
lus suunata busse läbi Hobujaa-
ma ristmiku, kus käib Vanasa-
dama trammitee ehitus.»

Endisel kujul taastatavate 
ühistranspordi liinidega saab 
tutvuda transport.tallinn.ee 

Tee all uued kaablid ja torud
Pronksi tänavale said raja-

tud uued rattateed ja sinna is-
tutatakse Sveti sõnul kokku 43 
puud ja 1372 põõsast.

«Osa neist istutatakse veel lä-
hinädalatel, novembri keskpai-
gaks peaks see töö tehtud saa-
ma. Ka muud  väiksemad tööd 
nagu valgustuse paigaldamine, 
fooride seadistamine, kõnnitee-
de rajamine ja teede märgista-
mine  kestavad veel paar nä-
dalat,» mainis ta.

Sveti sõnul peitub uuenduste 
kõige keerulisem osa tegelikult 
maa all: «Kogu taristu, mis oo-
tas pikalt väljavahetamist, saigi 
nüüd välja vahetatud. Uuendatud 
on veetrassid, küttetorustik, gaa-
sitrassid ja elektrikaablid. Lisaks 
rajati eraldi sademevee kanalisat-
sioon. Kõik see mõjutab positiiv-
selt nii kohalikke elanikke kui ka 
piirkonnas tegutsevaid ärisid.»

Pronksi tänaval kehtib pä-
rast remonti ka uus parkimis-
kord, mis ei luba jätta autosid 
kõnni- või rattateedele. Narva 
mnt ja Jõe tänava ristmikule on 
loodud lisaülekäik jalakäijatele.

ABKÄSI: Tallinn aitab teetööde tõttu 
kannatanud ettevõtetel kliente tagasi võita

12. novembril algusega kell 18 
toimub Lindakivi kultuurikesku-
ses romade tantsu- ja kultuuri-
päeva «Mishto yavyan!» ehk 
«Tere tulemast!» kontsert, mille 
raames astuvad lavale kollektii-
vid ja solistid, keda on üle Eesti 
kokku toonud kirg mustlasmuu-

sika ja -kultuuri vastu. Kontserdi 
aukülaliseks on Lasnamäe sot-
siaalkeskuse seeniortantsu-
rühm Monisto. Samal päeval kell 
11 saab osaleda mustlaspolka 
töötoas. Üritus saab teoks tänu 
Tallinna toetusele. registreerimi-
ne fienta.com keskkonna kaudu.

Eesti Keele Instituut (EKI) tegi 
haridusministeeriumile pakku-
mise eesti keele maine mõõdiku 
kontseptsiooni väljatöötami-
seks. Mõõdiku maksumuseks 
hindab EKI 29 900 eu-
rot. Kirjas minis-
teeriumile sei-
sab: «Eesti 
keele maine 
mõõdik 
peaks ole-
ma regu-
laarselt jäl-
gitav mõju-
mõõdik, mil-
lega mõõta 
arengustratee-
gia tegevuste mõju 
keelevaldkonnale.» Kui 
keegi suutis lause mõttest aru 
saada, siis tuleb erilise intellek-
tuaalsuse puhul muidugi õnne 
soovida. Kirjandusteadlane 
Maarja Vaino rääkis selle teema 
kohta Vikerraadios, et keele-
ametnikud ja -inspektorid võik-
sid lihtsalt käia ringi Tallinna lin-
nas. Osta siit-sealt mõne kohvi, 

tellida Boldi, küsida ehituskaup-
luses või kingapoes mõnd kau-
pa. Saaks kiiresti ja odavalt sel-
geks, et eesti keele maine on 
päris kehv, sest teenindajad tih-

tipeale lihtsalt ei räägi si-
nuga selles keeles. 

Kui eesti keelega 
tahetaks teha 

midagi oota-
matut ja 
uudset, siis 
Vaino mee-
lest tuleks 
ühendada 

pingutused ja 
nähtavalt keh-

testada eesti 
keel riigikeelena 

avalikus ruumis, teenin-
duses ja hariduses. Tõsta esile 
normeeritud ja hoolitsetud kirja-
keel kui kõrge kultuuriline saa-
vutus. Järsult parandada eesti 
keele õpet mitte ainult muu 
emakeelega lastele, vaid ka 
eestlastele, kelle emakeeleos-
kus ei ole sugugi nii hea, vaid on 
ehk  koguni halvenemas.

Meedias avaldatud automaksu 
kalkulaatoritega saab igaüks 
enda rahakotis juhtuva mõrva 
suuruse välja arvutada. Maa-
maksuga on keerulisem. Mak-
su- ja tolliameti maamaksu 
teenuse juht Riita Parksepp 
selgitas Maalehes, et maa-
maks võib järgmisel aastal 
tõusta, jääda samaks või tea-
tud juhtudel lausa langeda. 
Maa-amet viis 2022. aastal lä-
bi Eestis asuvate maade üm-
berhindamise, et need vastak-
sid ligikaudselt turuväärtusele. 
Selgus, et  2001. aasta hinda-
misega võrreldes on maa väär-
tus Eestis kasvanud keskmiselt 
8,3 korda. Maamaks ise aga 
sellises järgus järgmisel aastal 
õnneks ei kasva. Rakendub ni-

melt kaitsemehhanism 
ehk maamaksu tõusu 
piirmäär. See tähendab, et võr-
reldes eelmise, 2023. a maa-
maksuga ei saa 2024. a maa-
maks tõusta rohkem kui 10% 
või viis eurot, kui 10% on vä-
hem kui viis eurot. Siit edasi 
muutub asi märksa segase-
maks, sest kaitsemehhanismi 
rakendamist  reguleerivad 
omakorda igasugused valemid. 
Kokkuvõttes sõltub maksu 
suurus maa asukohast, maksu-
soodustusest jm asjaoludest. 
Huvilised saavad juba praegu 
maamaksu prognoosiga enda 
kohta 2024. aastaks e-maksu-
ametis tutvuda. Hea uudis on 
muidugi, et säilib kodualuse 
maa maksuvabastus.

Ärileht vahendas Soome mee-
diast, et kui Helsingi linn alustas 
elektritõukerattaid valesti par-
kinud inimeste  trahvimist, lan-
ges nõudlus rendimasinate jä-
rele oluliselt. Parkimiseeskirjad 
kehtestati e-tõukeratastele 
juba kevadel, samuti määrati 
kindlad parkimisalad. Trahvira-
ha läheb otse käitajale. Rataste 
tagasi parkimiskohale viimise 
eest nõutakse reeglite rikkuja-
telt 55 eurot ja laohoonesse vii-
mise eest 60 eurot. Helsingi lin-
navalitsuse tähelepanekute ko-
haselt järgib 94% parkijatest 
nüüd kehtestatud reegleid. Sa-
mas pressiteates märgib linn, et 
valesti pargitud sõidukitest tin-
gitud probleemid on vähene-
nud. Muutunud ei ole ainult par-
kimiskohustused: alates 2021. 

aastast on piiratud elektritõu-
kerataste tippkiirust 25 km/h 
20-le ning öösel on mõnes 
tsoonis tippkiirus 15 km/h. 
Taustaks tasub meenutada, et 
Pariisis keelati alates septemb-
rist elektritõukside laenutami-
ne, sest 90% linlastest soovis 
seda referendumil. Põhjuseks 
toodi, et nendega sattutakse lii-
ga palju õnnetustesse. Enda 
isikliku tõuksiga võib linnas 
edasi sõita. Ilmselt hakkab 
elektritõukside kasutajate hulka 
vähendama üle kogu EL aga 
nende liikluskindlustamise 
nõue, mis rakendub juba 23. 
detsembrist. See puudutab 
tõukse, mille valmistajakiirus on 
üle 25 km/h või kui sõiduk kaa-
lub üle 25 kilo ning sõidab kiire-
mini kui 14 km/h.

TTÜ küberneetika instituudi 
vanemteadur Ago Samoson 
kirjutas Postimehes, et igasu-
guste valimiste mõte kaob ära, 
kui häältelugemise üle ei ole 
kontrolli või selle tegijad on 
mõjutatavad. Valimised peak-
sid põhiseaduse järgi olema 
meil ühetaolised, kui aga e-val-
miste puhul on aega 
veel nädal oma 
valiku osas üm-
ber mõelda, 
siis seda ei 
saa pidada 
ühetaoliseks 
võrreldes 
paberhääle-
tamisega. 
President Ar-
nold Rüütel üri-
tas taoliste e-val-
miste seadustamist ära 
hoida, ent nagu Samoson kirju-
tab, riigikohus talle õigust ei 
andnud, omistades sõnale 
«ühetaolisus» kitsalt juriidilise 
ja eluvõõra tähenduse. Ühe-
taolisuse põhimõtet rikutakse 
ka kandideerimiseks vajaliku 
650-eurose makse nõudega, 
sest vanadel poliitkaladel on 

võimalik kasutada kuluhüvitisi 
jm allikaid. Samas on just uus-
tulnukad ja rohelise mõttelaa-
diga inimesed kehvemal järjel. 
«Praegused e-valimised on 
oma ülima ja kontrollimatu 
tsentraliseeritusega igasugus-
tele terroristidele ja autokraati-
dele paras laboriharjutus, see 

pole enam isegi usaldu-
se küsimus, vaid de-

mokraatlikus riigis 
täiesti kohatu,» 

kirjutab teadur. 
Üks lahendus 
oleks, et vali-
miskabiinis 
antakse hääl 

nii, et see sise-
neb kohe üht-

sesse (e-häälte) 
registrisse. Samas 

asuv printer trükib välja ka 
hääletussedeli, mille valija saab 
lasta valimiskasti. Sel moel 
muutub ühetaoliseks ka häälte 
lugemine ja pole enam võimalik 
kahtlustada mitu tundi hiljem 
saabuvat «järeleaitamist» e-
häältega. Pabersedeleid saab 
kasutada vajadusel (pisteli-
seks) järelkontrolliks.

Lindakivi kutsub romade  
tantsu- ja kultuuripäevale

Kalamaja  
muuseumi retk 
viib klaverivab-
rikusse
Kalamaja muuseumi uue, 
asumi tööstustest rääkiva  
ajalooloengute ja ekskur-
sioonide sarja «Kruvist kla-
verini. Kalamaja tööstuste lu-
gu» esimene retk viib huvili-
sed 9. novembril Estonia kla-
verivabrikusse selle juhataja 
ja tuntud pianisti Indrek Lau-
lu juhtimisel. Kalamaja täna-
vatel saab samal ajal näha 
sarjaga sama nime kandvat 
välinäitust, ekskursioonid 
piirkonna praegustesse ja 
ajaloolistesse tehastesse toi-
muvad nii sügisel kui ka ke-
vadel. Teavet leiab muuseumi 
veebilehelt.
Ekskursioon Estonia klaveri-
vabrikusse (Kungla 41) kes-
tab poolteist tundi, pileti 
saab osta Fientast ja kohta-
de arv on piiratud.
 

Lasnamäe  
kutsub eakaid 
kinno 
Ka novembris saavad Lasna-
mäe eakad külastada tasuta 
filmiseansse Lindakivi kul-
tuurikeskuses. Valikus on 
järgmised filmid: 31. oktoobril 
«Alcarras», 7. novembril 
«Tšaikovski naine», 14. no-
vembril «Kahe maailma va-
hel», 21. novembril «Üks ilus 
hommik», 28. novembril 
«Raamatupood Pariisis». Ko-
hale peaks tulema veerand 
tundi enne filmi algust, regist-
reerida pole vaja. Lisainfo tel 
645 7702. 
 

Hingedepäeva 
 jutud naistest 
Särevi teatri-
toas

Hingedepäeva, 2. novembri 
õhtul toimub Särevi teatri-
toas hingedeaja jutuõhtu Pi-
ret Pääriga «Naised rahva-
juttudes ja elus». Jutuvestja 
räägib naistest, kes on talle 
olulised mõõdupuud nii elus 
kui ka rahvajuttudes.

Särevi teatrituba on teat-
riinimeste Anna ja Andres 
Särevi hubane korter Kad-
riorus Tina 23-13, mis on 
1930. aastate lõpust alates 
põnevate kohtumiste ja lu-
gude jutustamise kohaks. 
Piletid hinnaga 15/10 eurot 
leiab Fientast.

Kirjandusteadlane:  
eesti keele mainet saaks  
mõõta odavalt ja kiiresti

Kui palju tõuseb  
sinu maamaks?

Reeglid langetavad  
elektritõukside  
populaarsust

Teadlane: e-valimised  
on kui terroristide ja  
autokraatide laboriharjutus

Pronksi ja Jõe tänav avati suure tänavafestivaliga, kus oli kohal ka tänavatoitu pakkuv auto. Linn soovib nüüd 
kampaania abil inimesi äsja korda saanud tänavatele tagasi meelitada, et seal võiksid tegutseda püsivamad ärid.
 Aleksandr Gužov

Dirigent Juha Kangas.  Rene Jakobson
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Kui linnapargid on hea ilma-
ga rahvast täis, kipub rottide 
populatsioon suurenema, sest  
inimesed jätavad sinna prügi 
ja toidujääke maha.

Rotte ei aja aga liikvele üks-
nes toit. Suured ehitus- ja kae-
vetööd toovad vibratsiooni ja 
müra ning närilised võivad ha-
kata linnas uut turvalist elupai-
ka otsima. Rotte on ajanud liik-
vele näiteks torustiku ja küt-
tega seotud tööd vanalinnas 
Nunne ja Rataskaevu tä-
naval, samuti Aida tä-
nava remont.

Rotikolooniate 
leidmisest linna-
parkides ja halja-
saladel tuleks sel-
lest teatada lin-
naosavalitsusele. 
Kesklinna  valit-
suse linnakeskkon-
na osakonna juhata-
ja Aignar Palsneri sõ-
nul jälgivad nad olukor-
da närilistega tähelepaneli-
kult ja sekkuvad probleemide 
ilmnemisel. «Siiski on oluline 
mõista, et rottidega võitlemine 
kogu linnas ja eriti eraaladel 
ei ole lihtne ülesanne,» mär-
kis ta. «Seetõttu peavad ka 
koduomanikud astuma sam-
me oma hoonete kaitsmiseks.»

Sulge kõik võimalikud  
sissepääsud majja!

Lasnamäe algatas 2. ok-
toobril ulatusliku kahjuritõrje 
linnaosa 46 kohas, sest paljud 
murelikud elanikud olid tea-
tanud rottide rohkusest. Esial-
gu oli kavas rotitõrjet teha 12 
kohas. Lasnamäe linnaosa va-
nem Julianna Jurtšenko kut-
sus elanikke üles olema valv-
sad eriti lemmikloomadega ja-
lutades. Paljudes kohtades on 
laste ja loomade ohutuseks pai-
galdatud spetsiaalsed närilis-
te tõrjevahendid, mis on tähis-
tatud veekindlate infolehtede-
ga. «Avaldasime ka info, kus 
plaanime sel sügisel kahjuri-
tõrjet teha, ja küsisime elani-

kelt lisateavet – nende kaasa-
mine on vilja kandnud,» ütles 
Jurtšenko. «Tänan kõiki ak-
tiivsuse eest.»

Kortermajades on närilis-
te jm kahjurite tõrje ühistu 
juhtkonna korraldada. See töö 
nõuab tavaliselt suuri summa-
sid, mistõttu tuleb kahjuritõr-
jelahendus lisada ühistu kait-
sekorralduskavasse ja kinnita-
da elanike üldkoosolekul. Oda-
vam variant on osta tõrjefir-

mast professionaalsed ro-
titõrjevahendid ja küsi-

da nõu, kuidas nende-
ga ringi käia.

Et vältida nä-
riliste tekkimist 
kortermajadesse, 
on oluline jälgi-
da, et nad ei pää-

seks keldrisse. Hoo-
ne seintes ja vunda-

mendis tuleb paran-
dada seal olevad augud 

ja praod. 
Korteriühistute liidu esi-

mehe Raimo Jõgeva sõnul tu-
leb prügi regulaarselt ära viia 
ja konteinerite kaaned peavad 
olema tihkelt suletud. Juba 
tekkinud näriliste tõrje nõuab 
aga aega.

Sulg ütles, et tõhusa tule-
muse nimel tuleb rotte tõrju-
da mitmes piirkonnas korraga. 
«On teada, et paljud korteri-
ühistud koordineerivad oma 
tegevust rottide vastu võitle-
misel – teevad seda koos ja 
korraga,» märkis ta.

Puhtus aitab samuti kaasa
Rotitõrjeks on siiski soovi-

tav pöörduda professionaalse-
te ettevõtete poole, kes vastu-
tavad oma töö tulemuste eest. 
Lisaks mürgi paigutamisele jäl-
gib ettevõte olukorda ja vaja-
dusel kordab tegevust. Paljudel 
juhtudel ei ole kauplustes müü-
dava mürgi omapäi kasutami-
ne probleemile tõhus lahendus.

Läätse sõnul aitab firmadel 
rottidega edukamalt võidelda 
just kogemus ja profivahen-

dite kasutamine. «Laiatarbe-
kauplusest neid ei leia,» mär-
kis ta. «Samuti teeme me sei-
ret. Kui saame kuhugi väljakut-
se, käime kõigepealt igal nä-
dalal seda paika jälgimas. Pa-
neme maja lähedale õue test-
küpsiseid. Sellest kohast, kus 
neid rohkem süüakse, liigub 
ka rotte rohkem majja sisse 
ja välja. Ja kui juba õues ro-
tid söövad, on nad varsti ka 
toas. Ainult seirest muidugi 
ei piisa – klient tahab rotti-
dest lahti saada ja kõige tõ-
husam ongi siis nende hävita-
mine. Humaanne lähenemine 
ehk rottide püüdmine ja nen-
de metsaveerele lahti laskmi-
ne siin ei aita, sest mõne aja 
pärast on nad tagasi koos pe-
sakonnaga.» 

Näriliste tõrjet tehakse eel-
kõige inimeste ohutuse nimel, 
kuna nad võivad kanda eri 
haigusi ja kahjustada elektri-
juhtmeid. Tervishoiuministee-
riumi andmetel võivad närili-
sed, sealhulgas hiired ja rotid, 
edasi kanda inimestele ohtlik-
ke nakkushaigusi nagu katk, 
leptospiroos, hemorraagiline 
palavik koos neerupuudulik-
kuse sündroomiga, salmonel-
loos, marutaud ja tulareemia. 
Aga ka parasiite nagu leptos-
piroos, lestad, sügelised ja kir-
bud, mis võivad levida saastu-
nud pindade või toidu kaudu. 
Mõned haigused on ohtlikud 
ka lemmikloomadele. Kodu-
majapidamised loovad näri-
listele soodsad tingimused el-
lujäämiseks ja paljunemiseks, 
mistõttu võivad nad kodudes 
ja ettevõtetes palju ebameel-
divusi põhjustada.

Tallinn tegeleb näriliste 
tõrje kõrval ka nende leviku 
ärahoidmisega. Mida puhta-
mad ja hooldatumad on tä-
navad jm avalikud alad, seda 
väiksema tõenäosusega levi-
vad seal närilised. Seega on 
edukaks kahjuritõrjeks oluli-
ne elanike ja linnaosavalitsus-
te aktiivne koostöö.

Närilised võivad inimesi nakatada näiteks 
salmonelloosi, marutaudi või hemorraagi-
lise palavikuga, mis toob kaasa  neerupuu-
dulikkuse.

Lindudele ei maksa saia ja muud toitu visata juba seetõttu, et seda ihkavad ka rotid, kelle arvukus toidujäätmete läheduses kohe kasvama hakkab. Linnalinnud saavad enda toitmisega edukalt hakkama, olgu või hukkunud rotti süües.  Scanpix

Oliver Õunmaa
oliver.ounmaa@tallinnlv.ee
Anastasja Merimaa
oliver.ounmaa@tallinnlv.ee

Kesklinnas elav Maarit on 
märganud mitmel pool rot-
te ringi jooksmas. «Kui näi-
teks hommikul vara vanalin-
nas jalutada, võib neid üsna 
kartmatult näha toimetamas 
kangialustes ja hoovides. Eriti 
seal, kus seisavad söögikohta-
de prügikastid,» ütles ta. «Aga 
ka näiteks Viru peatuses bus-
si oodates olen märganud neid 
oma pea kohal Musumäel põõ-
saste vahel üsna jultunult rin-
gi sibamas. Eks neid meelitab 
lähedal asuv kiirsöögikoht ja 
tihedalt rahvast täis tänav, ku-
hu inimeste käest ikka üht-teist 
toidupoolist pudeneb.»

Veel on rottide lemmikpai-
gad kesklinna pargid. «Olen 
lastega Snelli pargis ja Torni-
de väljakul jalutades märga-
nud neid purskkaevu ja pinki-
de juures, aga tavaliselt ühe-
kaupa,»  lausus Maarit. «Rää-
gitakse, et rotid saadavad ühe 
nõrgema enda seast nii-öel-
da luurele, et teda saada, kui 
ohutu ümbrus ja mahapude-
nenud toit on. Kui see luura-

ja siis pärast toidu maitsmist 
mõne aja pärast veel elus on, 
julgevad sealt süüa ka hie-
rarhias tähtsamal kohal ole-
vad rotid.»

Kahjuritõrjefirma Faminer 
omaniku, 25-aastase kogemu-
sega Rene Läätse sõnul on rotte 
tõepoolest varasemast rohkem. 
«Rotitõrjujaid otsivad praegu 
ka suured ettevõtted, kelle käi-
bed ulatuvad sadadesse tuhan-
detesse,» rääkis ta. «Samas ot-
sivad nad kõige odavamaid ro-
titõrjujaid, mis kokkuvõttes ei 
pruugi üldse odav tulla.»

 Covid halvendas olukorda
Läätse sõnul aitas rottide le-

vikule kaasa Covidi aeg. «Ta-
valiselt hoolitsevad korralikud 
söögikohad ka rottide tõrjumi-
se eest, kuid Covidi ajal sul-
gesid restoranid ja kohvikud 
massiliselt uksi. Toitu täis prü-
gikastid jäid maha, kuid rotte 
enam vanalinnas keegi ei tõr-
junud,» selgitas ta.

Tallinna keskkonna- ja 
kommunaalameti juhataja ase-
täitja Tarmo Sule kinnitusel on 
näriliste elupaigad ettearva-
matud: talvel elavad nad tava-
liselt hoonetes ja otsivad toitu 
prügikonteinerite läheduses. 

Rottide  
püüdmine ja nende 
metsa lahti laskmi-
ne paraku ei aita.

Kuidas rottide arvukust ohjata?

• Ärge risustage ega visake toi-
dujäätmeid tänavale.

• Ärge söötke suuri linde 
(kajakad, tuvid jne) toi-
dujääkidega.

• Hoidke prügikastide 
ümbrus puhtana ja ka 
kastide alumised kaaned 
suletuna.

• Ärge avage rotilõkse! Need 
on loodud spetsiaalselt 

ohutuks ja tõhusaks kah-
juritõrjeks.

• Massilisest näriliste levi-
kust saab teada anda te-
lefonil 14410 või oma lin-

naosa valitsusele.

KAHJURITE TÕRJUJA: Covidi aeg 
tõi meie tänavatele rotiuputuse

Insuldiriski tõstavad suur 
kehakaal, suitsetamine ja 
kõrge vererõhk. 
Suitsetamine suisa kahe-
kordistab insuldiriski, sest 
see põhjustab veresoonte 
lupjumist ja trombide teket.

Mõningaid riskitegureid, mis 
suurendavad insuldi võimalust, 
saab kontrollida tervisliku elu-
viisiga või sobivate ravimite võt-
misega.

Insuldi riskiteguriks on näiteks 
kõrge vererõhk. Normaalne vere-
rõhk on <130/85 mmHg. Kuna te 
ei pruugi alati tunda, et teie ve-

rerõhk on tõusnud, on oluline se-
da regulaarselt mõõta. Normaal-
sest kõrgem vererõhk vajab ravi.

Ka diabeet kahjustab veresoo-
ni ja suurendab insuldiriski. 2. 
tüüpi diabeet võib areneda mär-
kamatult, seetõttu peaksid üle 
50-aastased inimesed oma vere-
suhkru taset kontrollima vähe-
malt kord aastas. Seda saab te-
ha perearst.

Insuldi tavaline põhjus on ka 
häiritud südamerütm. Südame 
arütmia korral tuleb kasutada 
perearsti või kardioloogi väl-
ja kirjutatud verd vedeldavaid 
ravimeid.

Liigne kolesterool võib ko-
guneda veresoontesse, põh-
justades nende «lubjastumist» 
ehk kolesterooli naaste ja hal-
vendades verevoolu. Vähene-
nud verevool kaela või pea 
veresoontes tähendab, et aju 
ei saa enam piisavalt verd ja 
hapnikku. Lisaks võib koles-
terooli naast veresoone sei-
na küljest lahti murda ja sel-
le ummistada. Vere koleste-
roolitaset vähendatakse diee-
di või ravimitega.

Ülekaalulisus suurendab sa-
muti insuldiriski. Normaalkaa-
lus on kehamassiindeks 20-25 ja 

vööümbermõõt meestel alla 102 
cm, naistel alla 88 cm.

Alkoholi liigtarbimine suu-
rendab samuti insuldiriski, sest 
see tõstab vererõhku. Eriti oht-
lik on lühikese aja jooksul suur-
tes kogustes alkoholi joomine, 
mis põhjustab vererõhu ja vere 
koostise järske muutusi.

Suitsetamine kahekordistab 
insuldiriski, sest see põhjustab 
veresoonte lupjumist ja trom-
bide teket. Suitsetamisest loo-
bumine vähendab insuldiris-
ki, olenemata sellest, kui va-
na te olete või kui kaua olete 
suitsetanud.

Insuldi ennetamiseks käi regulaarselt arsti juures kontrollis!

Olesja Truvorova
olesja.truvorova@tallinnlv.ee

Noortel esineb ajuvere-
soonte rebendiga kaasne-
vaid insulte, mille tunnu-
seks võib olla vaid tugev 
peavalu. Nii et kui inimesel 
lööb ootamatult pähe väga 
tugev valu, mida ta pole 
elus varem kogenud, tuleks 
kutsuda kiirabi.

29. oktoober oli ülemaailm-
ne insuldipäev. Seoses rahvas-
tiku vananemisega ennustavad 
eksperdid selle paraku juba üs-
na levinud haiguse juhtude ar-
vu edasist kasvu.

Tartu ülikooli kliinilise neu-
roloogia professor ja ülikooli  
kliinikumi neuroloog Janika 
Kõrv ütles, et rahvastiku va-
nanemise tõttu tõuseb insultide 
arv kogu Euroopas – ühe uurin-
gu kohaselt suurenes see aasta-
tel 2015-2035 34%.

Tervisekassa andmetel tu-
vastati Eestis mullu insult ju-
ba 5750 inimesel. Lääne-Tallin-
na Keskhaiglas (LTKH) närvi- 
ja psühhiaatriakliiniku juhata-
ja Katri Gross-Paju sõnul ravib 
haigla aastas ligikaudu 500-
600 insulti. «Kahjuks jõuab 
osa inimesi haiglasse liiga hil-
ja,» ütles ta.

Alkohol aitab kaasa
Tüüpiline insuldihaige on ars-

ti sõnul tavaliselt eakas inime-
ne vanuses 85+, kellel on mitu 
riskinäitajat, näiteks kõrge ve-
rerõhk ja diabeet. Siiski võivad 
insuldi saada ka  nooremad ini-
mesed ja isegi lapsed. «Uurin-
gud näitavad, et noorte insul-
di põhjused on samad mis va-
nematel inimestel. Lisategurina 
võib välja tuua alkoholi liigtar-
vitamise,» lausus Gross-Paju.

Noortel esineb eriti aju-
veresoonte rebendiga 
kaasnevaid vere-
jookse. «Tava-
liselt põhjus-
tavad need 
ainult tu-
gevat pea-
valu, kuid 
muud 
sümp-
tomid ei 
pruugi üld-
se ilmneda. 
Seega, kui ini-
mene tunneb oo-
tamatult väga tugevat 
peavalu, mida ta pole elus va-
rem kogenud, tuleks kutsuda 
kiirabi,» ütles arst, lisades, et 
kõige tüüpilisemad insuldi tun-
nused on ühe kehapoole äkili-
ne halvatus, kõnehäired ja näo 
asümmeetria. Pearinglus ja tasa-
kaaluhäired, mida peetakse ka 

insuldi tunnusteks, võivad seda 
tõepoolest olla, kuid reegli-

na on sellisel juhul ta-
sakaaluhäired ras-

ked ja äkilised, 
nii et inimene 
ei saa kõn-
dida. Li-
saks esi-
nevad to-
peltnäge-
mine, kä-

te ja jalga-
de nõrkus. 

Enamus va-
nemas eas tek-

kivaid tasakaalu-
probleeme ei ole aga 

seotud ajuinfarktiga, vaid si-
sekõrva vananemisega.

Ohtlik ka väike tromb
Mis puutub nn mikroinsul-

ti, siis Gross-Paju sõnul püüa-
vad arstid seda terminit mit-
te kasutada. «Kui inimesel 

tekivad uued neuroloogilised 
sümptomid, saab tänapäevas-
te uurimismeetodite abil kind-
laks teha, kas tal oli insult või 
mitte,» mainis ta. «Kuna teise 

insuldi oht on suur, ei kasu-
tata väljendit miniinsult. In-
sult on alati ohtlik, olgu see 
siis väike tromb või raskem 
juhtum.»

Insuldiriski põhjused võib 
Kõrvi sõnul üldiselt jagada kahte 
rühma: kontrollitud ja kontrol-
limata. Kontrollitavate tegurite 
hulka kuuluvad tavalised süda-

me-veresoonkonna haiguste ris-
kifaktorid, kontrollimatute hul-
ka aga geneetiline eelsoodumus, 
sugu ja vanus.

Inimene ei tohiks oma perearsti juures käimist unarusse jätta. Tema teeb es-
mase tervisekontrolli ja suunab patsiendi vajadusel edasi.

Insultide arv  
kasvab järgmise 

kümne aastaga ilm-
selt lausa 34%.

Kuidas insulti ära tunda?

Insulti iseloomustab 
see, et sümptomid 
tekivad ootama-
tult. Insuldi kõige 
levinumad sümp-
tomid on järgmi-
sed:

• Ühe kehapoole halva-
tus. Inimene tunneb, et käsi/
jalg ja pool nägu ei kuuletu.

• Poole keha tundetus. Inime-
ne tunneb, et üks pool ke-
hast «ümiseb», nahk tun-
dub võõrana.

• Kõnehäired. Inimesel on 

raskusi sõnade õige 
hääldamisega ja 

kõne mõistmi-
sega.

• Põhjendamatu 
nägemishäire. 

Inimesel on ras-
ke oma pilku mõ-

nele objektile fokus-
seerida.

• Kehv tasakaal ja kohmakus. 
Inimene tunneb järsku pea-
ringlust ja tal on raskusi ta-
sakaalu hoidmisega.

• Väga tugev ja äkiline peava-
lu. 

Arstid soovitavad meeles pidada 
kolme põhireeglit
1. Kui kahtlustate kel-

lelgi insulti, paluge 
tal naeratada. 
Insuldi korral 
muutub naera-
tus n-ö kõve-
raks, kuna ühe 
näopoole lihased 
reageerivad vähem.

2. Esitage inimesele lihtne 
küsimus, näiteks küsige ta 
nime.  Insuldi korra on isegi 
oma nime raske hääldada.

3. Paluge inimesel mõlemad 
käed korraga üles tõsta. In-

suldi korral on seda 
raske teha, kuna 

üks kehapool ei 
kuula sõna.
Kiirabi kutsumi-

seks piisab isegi 
ühest neist kolmest 

probleemist. Kui 
kahtlused pärast neid 

katseid püsivad, helistage 
kohe numbril 112.

Rohkem infot insuldi kohta 
leiab kodulehelt https://insult.
ee/et/.

Kuigi insulti peetaks enamasti eakate haigu-
seks, võib juhtuda, et vanaema külastab haiglas 
hoopis oma insuldi saanud tütretütart.  Scanpix

MITTE AINULT EAKATE PROBLEEM:  
Insult murrab ka noori ja lapsi
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Tallinna ühe silmapaistvama 
mereäärse ehitise – kruiisisada-
ma hoone – ehteks on seal te-
gutsev restoran Ocean11. Üks-
kõik kuhu poole saalis läbi suur-
te klaasakende vaatad, ikka pais-
tab meri. Einestajad tunnevad 
end nagu laeval ning see, mi-
da pakutakse, on samuti hõrgu-
tav. Eriliseks muudab koha me-
reandide rohkus. «Jah, meil on-
gi mere restoran igatepidi,» kin-
nitab peakokk Marianne. «Pa-
kume siin selliseid maitseid ja 
mereande, mida teistes Tallin-
na restoranides ei saa.»

Kuidas üldse saadakse peene 
restorani peakokaks? Kas kok-
kamine oli teie kutsumus maast 
madalast peale?

Ei olnud. Kõigepealt õppisin 
hoopis õmblejaks. Aga ma ei saa-
nud õmblusmasinaga hakkama, 
minu koostöö sellega  ei toimi-
nud kuidagi. Otsustasin siis, et 
hakkan kokaks, kuna sellest os-
kusest on ka igapäevaelus kasu. 
Alguses ei osanud ma üldse süüa 
teha, aga süvenedes hakkas see 
meeldima. Mäletan, et alguses ei 
läinud kokkamine sugugi libe-
dalt.  Vaadati, et ma olen loo-
tusetu, ja mul tuli kokaõpingud 
isegi pooleli jätta. Aga visadus 
viis mind ikka Tallinna teenin-
duskooli tagasi. Lõpuks tegin ka 
kokaeksami ära ja läksin tööle. 
Alguses olin abikokk ühes väi-
keses hotellis Tartu lähedal. Mi-
nu huvi kokkamise vastu aitasid 
süvendada oma ala tipud prak-
tikatel. Mulle andis hoogu tol-
lane Bonaparte´i restorani pea-

kokk, kes käis seal Tartu resto-
ranis abiks menüüd koostamas. 
Tema õpetas prantsuse köögi sa-
ladusi. Esimest korda tegin siis 
brüleekreemi. 

Aga peakokaks saadakse ik-
ka kõiki astmeid läbides. Nii olin 
minagi algul tavaline kokk, siis 
vanemkokk, köögi juht ja nüüd 
peakokk. Minul on aga läinud 
nii, et enamiku ajast olen olnud 
mitte tavaline kokk, vaid natu-
ke kõrgemal astmel. Miks, seda 
ei oskagi seletada. 

Milline siis peab olema üks pea-
kokk, kas nagu kapten laevas? 
Silme ette tuleb lausa kultusse-
riaaliks saanud «Köök» ja seal-
ne ennasttäis, kuid suurte os-
kustega peakokk, keda kehastas 
näitleja Indrek Taalmaa. Köö-
ki ilmudes sõimas ta hommiku-
se tervituse asemel kõik lä-
bi. Kas see oli nii ainult 
filmis või juhtub ka pä-
riselt?

See seriaal oli väga 
tõetruu. Mäletan, et 
alguses töötasin Pi-
rital ühe väga ran-
ge peakoka käe all, 
kes oli just nagu koo-
pia sellest köögi filmi 
peakoka tegelaskujust. 
Iga kord,  kui ma seda 
seriaali vaatan, tuleb mul-
le meelde minu tööelu algusaeg 
tavalise kokana, ja tänu sellele 
püüan ma ise olla hoopis teistsu-
gune ülemus. Paljudes köökides 
elu nii käibki, aga meil mitte.

Aga teisalt – see range kokk 
õpetas mind välja ja temalt  õp-
pisin väga palju. Kui meie teed 
läksid lahku, tahtsin nagu talle 
tõestada, et minust saab asja, et 
ma olen paljuks võimeline, ja nii 
hakkasingi liikuma edasi. Sõim 
ei ole meeldiv, aga kui sa oled 
niisuguse elukooli läbi teinud, 
saad väga tugeva aluspõhja ja 

PEAKOKK MARIANNE LAHT: Naised taluvad köögis pinget paremini kui mehed

tan viie minuti muna, nii et see 
jääb seest vedelaks. See annab 
niisuguse kooresuse ja mahlasu-
se. Kõvaks keedetud muna sobib 
aga pigem salatite juurde. Nagu 
näiteks klassikaline kartulisalat. 

Nõukogude ajal pakuti sage-
li restoranis üsna vintsekt liha, 
mille puhul maitsele väga suurt 
rõhku ei pandud. Kui klient 
maitsekamat praadi tahtis, top-
pis ta näpud ise laual olevasse 
soola- või pipratopsi. Kas mait-
sed on muutunud ja söögikohta-
des pannakse eestlastele meeldi-
miseks hirmsasti vürtse, tšillit ja 
paprikat, kõike, mis suu hõõgu-
ma paneb?

Maitse ongi toidu puhul kõi-
ge olulisem. Väga tähtis on, et 
söök maitseks hästi. Et poleks 
puudu soolast ega suhkrust. Sa-
mas ei tohi maitseainetega liial-
dada. Maitsete tasakaal peab pai-
gas olema, see iseloomustabki 
kvaliteetset toitu. 

Mina olen tähele pannud, et 
eestlased armastavad ikka sel-
liseid puhtaid maitseid, et toi-
du enda maitse tuleks esile. Iga 
päev aasiapäraseid teravaid vürt-
se meil ei taheta. Paar korda küll 
süüakse ka teravamalt maitses-
tatud toite, aga ikka minnak-
se oma hakklihakastme juurde 
tagasi. Niisiis meeldib meie ini-
mestele ikkagi turvaline maitse, 
millega ollakse harjunud. 

Kas ka mereandide puhul tu-
leb menüü koostamisel seda as-
jaolu arvestada? Kuidas seda 
üldse arvestada? Või peate sil-
mas, et restorani tullaksegi nen-
del harvadel kordadel, mil luba-

takse endale midagi harjumus-
päratut?

Meie menüü sünnib ikka põ-
himõttel, et meie ei paku selli-
seid toite, mida saab enamikus 
teistes restoranides. Kui ma ise 
külastan teisi restorane, siis häi-
rib, et enam-vähem igal pool ka-
sutatakse ühte ja sama toorainet. 
On veise sisefilee, pardi sisefi-
lee, kõik on igal pool üks ja sa-
ma… see muutub väga ükslui-
seks. Jah, lisandid kõrval võivad 
olla ka erinevad, aga needki on 
sama maitsega igal pool. Mina 
lähtun sellest, et oleks ikka mi-
dagi erilist. 

Niisiis kaldute rohkem nende 
külastajate poole, kes tulvadki 
restorani, et korraks harjumus-
päraste maitsete juurest põgene-
da? Sest ega iga päev ju nagunii 
restoranis ei käida.

Jah, tahan pakkuda midagi 
teistsugust, mitte seda, millega 
iga päev kõhtu täidetakse. Kas 
või erinevad homaarid, aust-
rid, kaheksajalg... et oleks min-
gi vaheldus tavapärasele, ka iga-
päevasele kohvikumenüüle. Aga 
mõtlesin, et üks koduse mait-
sega toit võiks nalja pärast me-
nüüs olla, ja seepärast panime-
gi sinna maksa. Koolisööklast 
meenuvad eelarvamused võib 
jätta kõrvale ja tunda, kui võ-
luvalt võib maks maitsta. Seni 
on kliendid jäänud väga rahu-
le ja on neidki, kes tulevad just 
maksa pärast tagasi. 

Aga turvalist eesti toitu – seali-
ha hapukapsa ja ahjukartulitega 
– ma teie menüüs ei märka. 

Seda teeme küll, kui tellitak-
se. Paljud grupid, kes meid kü-
lastavad, saavad seda tellida, 
see on meie gruppidele mõel-
dud menüüs olemas. Jõulupidu-
de ajal – palun, me pakume väi-
kest seakooti. Aga igapäevame-
nüüs tõesti mitte. 

Kust teie restorani 
austrid tulevad?

Prantsusmaalt. 
Aga meil on ol-
nud ka laiendatud 
austrite pakkumisi, 
igasuguseid üritusi, 
mille puhul oleme 
toonud austeid mu-
jalt, näiteks Iirimaalt, 
et oleks maitsete erine-
vust. Eri kastmetega saab 
ka esile tõsta austrite maitseid. 
Austreid on nagu veinegi väga 
erinevaid ja nende maitsed eri-
nevad samuti. Mõned on natu-
ke magusama järelmaitsega, tei-
sed veidi hapukamad, kastmete-
ga saab võimendada austri en-
da maitset. Põhimõte on mitte 
summutada austri enda spet-
siifilist maistet, vaid tuua seda 
hoopis esile. 

Tegelikult söödi Tallinnas aust-
reid juba keskajal. Vahepeal 
muidugi see ahel katkes, nagu 
paljude teiste delikatesside pu-
hul, ja nüüd tunduvad need jäl-
le uued, kuigi ehk pisut harju-
matud.

Nojah, igasugused niisugused 
katkestused toidukultuuris või-
vad viia ka selleni, et teatud toi-
te hakatakse natukene pelgama. 
Mul on tunne, et austreid tellida 
natukene kardetakse. Kaheldak-
se, kas need on ikka värsked ja 
ega ei saa mürgistust. Mõeldak-

se, kas austrid on ikka värsked, 
kui need maitsevad natuke tei-
siti kui mõnes teises restoranis. 
Aga austreid on mitut sorti ja 
igal neist, nagu ma juba ütle-
sin, ongi oma maitse. Paljude-
le ei meeldi ka see, kuidas aus-
teid süükase, ja kõik sinna juur-
de kuuluv. Eriti suvel lähevad 
need siiski hästi, iga päev telli-
takse ikka üle saja austri. 

Kruiisituristid jalutavad teie res-
torani alt lihtsalt läbi, nemad 
vist siia ei jõuagi. Aga kes on 
siis teie kliendid?

Meie enda inimesed käivad 
kõige rohkem. Aga viimasel ajal 
on ka rohkem neid, kes on tul-
nud Tallinna ja Eestit külastama 
ning on tuttavate soovitusel või 
koos nendega tulnud meie resto-
rani. Ilmselt teatakse, et meil on 
Vahemere  maitsed ja merean-
nid. Oleme ju siin täiesti mere 
ääres. Ja ma ise armastan Itaa-
lia kööki väga. Eks see ka on 
üks asi, mis meie rõhuasetuse 
ära määrab. 

Itaalias on väga palju maits-
vaid toite, mis sisaldavad köö-
givilju, igasugused pastad, risot-
tod, mulle meeldib nende mait-
sete kombineerimine. Meilgi on 
selle eeskuju järgi kammkar-
bi risotto ja ka mereanni pasta. 
Selles on mereande rohkem kui 
pastat ennast. Need on väga nõu-
tud siin, inimestele maitsevad. 

Mis on teie hea maitse saladu-
sed?

Mulle meeldib toitude juures 
kasutada alkoholi. Veinid, rum-
mid, brändid, konjakid... kõiki 
saab toidu juures kasutada. Al-
kohol annab huvitava lisamait-
se, seob kuidagi toidu happe ja 
rasva kokku. Ja maitse jääb üht-
lasem. Alkohol ise keeb valmis-
tamisel nagu välja, aga jätab eri-
lise, huvitava maitse järele. No 

meil on ka näiteks konjaki-
kaste, on tunda karamelli 

moodi konjaki maitset. 

Vanasti olid kolme-
käigulised lõunad. 
Tänapäeval piirdu-
takse põhiroaga või 
võetaksegi ainult 
eelroog, mis on juba 

ka küllalt suur ja täi-
dab kõhtu. Kas supid 

on hakanud täiesti kadu-
ma, ei ole enam moes?

Ei, supid ikka meeldivad ka 
inimestele. Meil on menüüs sel-
ge kalasupp, milles kasutame 
kohalikku valget kala, peami-
selt koha. Isegi suvel küsitak-
se suppi. Ma pole palavate il-
madega menüüsse varem suppi 
pannud, aga nüüd oli ka suvel 
supp täiesti olemas. Me keeda-
me selle supi jaoks 24 tundi pul-
jongit, lisame hooajalist köögi-
vilja ja siis valge kala. 

Köögivili tuleb Eestist, katsu-
me nii palju kui saab ikka ko-
dumaist tooret kasutada. 

Kui paju tahetakse magustoite?
Need lähevad rohkem õhtuti, 

mil võetaksegi eelroog, pearoog 
ja magustoit veel sinna otsa. Meil 
on menüüs isegi eraldi magustoit 
veganitele. Siis on meil magus-
toit šokolaadibarunil, kus suhk-
ruvatt seisab karamelli peal. See 

Ocean11 on 
kuulus oma 
mereandide 
valiku poolest.
Tallinna restoranide 

nädal

Lahti enda 
lemmikud on 

vahemerelised 
road.

«Restoraniköögis on naised tugevama närviga, kuid 
kodus teeb mul süüa mees. Seal on meie toiduks kül-
mutatud liha ja purgisupid, mitte kaheksajalad, ma ise 
jõuan perele süüa teha võib-olla kord kuus,» räägib 
restoranide nädalal osaleva peene söögikoha Ocean 
11 peakokk Marianne Laht. «Kui töö juures on saal 
rahvast täis ja sinul nii kiire, et pole aega isegi tualetis 
käia, tekitab see totaalse kaifi.»

Restoranide nädalal saab süüa parimaid toite soodsa hinnaga
Ivo Karlep
ivo.karlep@tallinnlv.ee

Pakutavad toidud peavad olema 
kõik a la carte menüüst, odava-
maid eritoite pole lubatud välja 
mõelda. Valikus on kahe hinnaga 
paketid: lõunasöök 15 eurot ja 
õhtusöök 25 eurot või lõunasöök 
20 eurot ja õhtusöök 40 eurot.

1.-7. novembrini kestva Tallinna 
restoranide nädala eesmärk on 
tuua toidukultuuri  linlastele lähe-
male ja elavdada kodust väljas-
pool söömist kui ühte kultuuriela-
must. «Mõte on selles, et nädala 
erihind ehk soodustus peaks ole-
ma vähemalt veerandi võrra oda-
vam kui on samad toidud igapäe-
vases a la carte menüüs,» selgitas 
ürituse korraldaja Mairit Saluveer. 

Lõuna- ja õhtusööke pakutakse 
kahes hinnakategoorias: lõuna-
söök 15 eurot ja õhtusöök 25 eu-
rot või lõunasöök 20 eurot ja õhtu-
söök 40 eurot. «Üritame hoida 
ikka restoranikultuuri sellisena, et 
teenindamine oleks lauas ja toi-
dud, mida pakutakse, kõik a la 
carte menüüst,» lausus Saluveer. 
«Ei ole lubatud välja mõelda oda-
vamaid eritoite.» 

Koostöös Tallinnaga on korral-
dajad pannud õla alla keskkon-
nasõbraliku toidukultuuri tutvus-
tamisele. «Meil on menüüdes ro-
helised valikud vegantoitudest, 
vabakasvatuse lihast valmista-
tud toitudest või kohalikust ka-
last. See näitab, et keskkonna-
sõbralikud valikud on võimalikud 
ka restoranimaailmas,» selgitas 
Saluveer. 

Saluveer avaldas lootust, et Tal-
linna restoranide toidud pakuvad 
naudinguid ja maitseelamusi, mida 
koduköögis on raske või isegi või-
matu saavutada. «Tulge sööma – 
teid ootab erakordse hinnaga 
suurepärane toit professionaali-
delt, kellele toiduvalmistamine on 
südameasi!»

Tallinna restoranide nädala 
eeskujul korraldavad ka teised 
linnad analoogseid üritusi, mis 
meelitaksid inimesi restorani-
desse. «Tallinna restoranide tase 
ja kvaliteet on saanud võrdseks 
maailma menukate metropolide 
tasemega ning me võime selle 
üle uhked olla. Meie soov on pak-
kuda linnaelanikele võimalust 
seda kõike ise kogeda,» ütles  
korraldaja. «Selleks on restorani-
de nädala raames reserveeritud 

rohkem kui 20 000 kohta era-
kordse hinnaga.»

Tallinna restoranide nädalal 
osalemiseks saab kohti reservee-
rida Tallinna restoranide nädala 
reserveerimis- ja piletimüügisüs-
teemi kodulehel www.tallinnres-
taurantweek.ee Restoranist otse 
pakkumist osta ei saa, pakkumine 
kehtib ainult vähemalt üks päev 
ette broneerides. 

Esimene Tallinna restoranide 
nädal, mil sai  tavamenüüst mär-
gatavalt odavamaid toite nauti-
da,  toimus siis, kui Tallinn oli Eu-
roopa kultuuripealinn – aastal 
2011. Kolmapäeval algav nädal on 
järjekorras juba 20. «Kui algul toi-
mus see üritus korra aastas, siis 
tänu publiku suurele huvile korral-
datakse nüüd igal aastal kaks res-
toranide nädalat,» ütles Saluveer.

Eestlane  
kohapeal midagi 

ei ütle, kuid pärast 
kommenteerib  
väga kriitiliselt  

internetis.

Ivo Karlep
ivo.karlep@ 
tallinnlv.ee

kaob ka hirm köögis igasugu-
seid uusi asju teha.

Kuidas siis üritasite oma endi-
sest õpetajast erineda?

Pirital töötades sain aru, et 
teisi tuleb innustada hea sõnaga. 
Kui peakokka töö väga ei huvita, 
siis kokad tema käe all ei arene 
üldse. Kui aga teha põhjendatud 
kriitikat, ja nii, et see pole sol-
vav, siis see kindlasti arendab 
inimesi kõige paremini. 

Minu eesmärk ongi teha kõi-
ke koos meeskonnaga ja kuu-
lata igaühe arvamust. Üksi ei 
tee peakokk köögis midagi uut 
ja põnevat, see käib ikka koos 
meeskonnaga. Ilma heade töö-
kaaslasteta ei saavuta midagi. 
Köögis pead jälgima, et inime-
sed teeksid seda, mis neil kõi-
ge paremini välja tuleb, ehk siis 
paigutama inimesed niisugusele 
positsioonile, kus nad saavad en-
nast kõige paremini realiseerida. 

Kuidas teie köögis tööpäev al-
gab?

Algab ikka nii, et inimestel 
tekiks soov endast parim väl-
ja panna. Inimesi peab innus-
tama kogu aeg. Hommikul ja-
gatakse kuue koka vahel posit-
sioonid ära, millisel keegi töö-
tab, mis ta päevaülesanded on. 

Kes teeb liha, kes kastmeid, 
kes väljastab ja kes teeb 

külma toitu, kes val-
mistab toorained ette, 

Kas mereandide 
restorani tulek oli 
teie teadlik valik? 
Kui palju ise me-
reande armastate?

See oli pigem ju-
hus – oli konkurss 

ja mind valiti välja. 
Ma ise olen hoopis tai-

metoitlane. Ma ei söö li-
ha ega ka mereande. Mulle 

meeldib Itaalia köök, see aed-
viljade osa seal. 

Aga kokk peab ju ometi toi-
tu maitsma, ka muud peale tai-
metoidu? 

Muidugi, kokk peab ikka 
maitsma seda, mida ta teeb. Ehk-
ki vahel on mõne toidu puhul 
juba nii palju vilumust, et  kõik 
tuleb nagu automaatselt. Korra 
maitsma peab ikka. 

Ja peakokana vastutad sa ko-
gu köögi eest, nii et pead ala-

ti teadma, kuidas toidud mait-
sevad.

Mille poolest teie mereandide 
restoran erineb teistest Tallinna 
restoranidest?

Meie menüü koosneb värs-
kest toorainest, kaasa arvatud 
mereelukatest. Ainult kaheksa-
jalg, keda pole võimalik elusalt 
siia tuua, on külmutatud. Aga 
homaarid, austrid, kalad ja kõik 
muu on värske kraam. Austrid ja 
homaarid tuuakse samuti elusalt 
meile, siin me siis avame austri-
karbid ja hakkame tegema kü-
lalisele sööki. Kõik hooajalised 
kalad, mida on võimalik Ees-
tist kätte saada, paneme ka toi-
dusedelile – nii palju, kui saab. 
Meil on nii Peipsi kui ka teiste 
järvede kalu, samuti merekalu. 
Mõnikord, kui on suur torm ja 
kalur ei saa merele minna, siis 
oleme ka ilma kalata jäänud. 
Aga õnneks juhtub seda väga 
harva. Meie menüü sõltub vä-
ga palju sellest, kuidas kalurid 
kala kätte saavad. 

Mida praegu soovitate?
Praegu pakume värsket fo-

relli. Ja meil on ka kaheksaja-
la carpaccio. Keedame kaheksa-
jalga oma erilises majapuljongis, 
keerame selle rulli ja teeme vii-
ludeks. Seejärel valmistame juur-
de küüslaugu aioli, sellise majo-
neesi moodi kastme.

Ometi pole teie menüüs ainult 
kalad ja muud vee-elukad. 

Tõsi, pakume ka näiteks hirve 
sisefileed, ja see on saanud külas-
tajatelt kiitvaid hinnanuid. See 
hõrk roog jõuab külaliseni kup-
li all, terve kuppel on rosmarii-
ni auru täis. Ja kui kuppel pealt 
ära tõsta, hoovab ninna metsa 
lõhna. Seal on sees marineeri-
tud metsamarjad. Väga pidulik 
ja samas ka toitev roog, mehi-
ne roog. 

Ja siis on meil menüüs veel 
vasikamaks. Ma olen pannud 
tähele, et teistes restoranides 
meil maksa ei pakuta. Millegi-
pärast maksa kardetakse. Sel-
lega on võib-olla probleem, et 
ühed armastavad seda, aga tei-
sed ei salli silmaotsatski. Ja see-
pärast jäetaksegi maks igaks ju-
huks menüüst välja. Meil käiak-
se aga nüüd ekstra maksa söö-
mas. Need, kes seda armasta-
vad, need ka kiidavad. 

Hästi populaarne on meie hir-
veliha tartar. Palju tellitakse ka 
mereandide vaagnat, millel on 
peal segavalik mitmetest me-
reelukatest. Kõigi juures on ka 
lisandid, mis sobivad kõige pa-
remini. Näiteks forelli juures on 
muna, mis küpsenud 63 kraa-
di juures. See annab nagu eri-
lise kastme sellele kalale. Ve-
del muna. Forell ise on ka küp-
senud sufii aparaadis. See küp-
setab kala valmis, aga kala on 
nii pehme, et sulab suus. 

Sellega seoses – kui kaua üldse 
peab muna keetma?

Kõik olene sellest, millist mu-
na keegi tahab. Mina ise eelis-

Kui kuppel  
hirvefileelt tõsta, 

toob valla pääsenud 
suits ninna  

metsalõhna.

järgneb lk 14
Restoranide nädalal pakub oma parimaid toite soodsalt 81 Tallinna tipp-
tasemel söögikohta.  Ilja Matusihis

Marianne Lahti sõnul peab kaste toidu maitset esile tooma, mitte seda matma.  Mats Õun
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Tallinna Linnavalitsus otsustas 18. ok-
toobri 2023 istungil:
1. korraldusega nr 918:
algatada Narva mnt 172 kinnistu detail-
planeering, edaspidi detailplaneering. 
Lasnamäe linnaosas asuva planeeritava 
maa-ala suurus on 3,36 ha. Detailpla-
neeringu koostamise eesmärk on moo-
dustada ärimaa sihtotstarbega kinnis-
tust kaks elamumaa sihtotstarbega ning 
üks äri- ja elamumaa sihtotstarbega 
krunt ning määrata moodustatavatele 
kruntidele ehitusõigus kuni 7 maapealse 
ja 2 maa-aluse korrusega korterelamute 
ning äriruumidega korterelamute ehita-
miseks. Lisaks moodustatakse detailpla-
neeringus kolm transpordimaa sihtots-
tarbega krunti, sh üks krunt transpordi-
maa sihtotstarbega Narva mnt 174h kin-
nistul asuva olemasoleva tänava laienda-
miseks, ning antakse heakorrastuse, 
haljastuse, juurdepääsuteede, parkimise 
ja tehnovõrkudega varustamise põhi-
mõtteline lahendus.
1.1 Detailplaneeringu koostamise kor-
raldaja on Tallinna Linnaplaneerimise 
Amet (aadress Vabaduse väljak 7, 
15198 Tallinn), detailplaneeringu koos-
taja K-Projekt Aktsiaselts (aadress 
Ahtri tn 6a, 10151 Tallinn) ja detailpla-
neeringu kehtestab Tallinna Linnavalit-
sus (aadress Vabaduse väljak 7, 15198 
Tallinn).
1.2 Mitte algatada Narva mnt 172 kin-
nistu detailplaneeringu keskkonnamõju 
strateegilist hindamist. Keskkonnamõju 
strateegilise hindamise läbiviimine de-
tailplaneeringu koostamisel ei ole eel-
hinnangu põhjal vajalik järgmistel põh-
justel ning juhul, kui detailplaneeringu 
koostamisel täidetakse järgmisi tingi-
musi:
1.2.1 detailplaneeringuga ei kavandata 
eeldatavalt olulise keskkonnamõjuga 
tegevust, millega kaasneks keskkonna-
seisundi kahjustumist, sh vee, pinnase, 
õhu saastatust, olulist jäätmetekke või 
mürataseme suurenemist;
1.2.2 lähtudes planeeringuala ja selle lä-
hiümbruse keskkonnatingimustest ja 
maakasutusest, ei põhjusta hoonesta-
mata alale korterelamute ja äripindade-
ga korterelamute ehitamine ning siht-
otstarbeline kasutamine olulist kesk-
konnamõju. Tegevusega kaasnevad 
võimalikud mõjud on kestuselt lühiaeg-
sed (eelkõige ehitusaegsed häiringud), 
nende ulatus piirneb peamiselt planee-
ringualaga ning avariiolukordade esine-
mise tõenäosus on väike, kui detailpla-
neeringu elluviimisel arvestatakse de-
tailplaneeringu ja ehitusprojektide tin-
gimusi ning õigusaktide nõudeid;
1.2.3 detailplaneering on kooskõlas 
Lasnamäe elamualade üldplaneeringu 
maakasutuse juhtotstarbega (korte-
relamute ala, ettevõtlusala kõrvalots-
tarbega);
1.2.4 Lasnamäe linnaosas Narva mnt ja 
Priisle tee vahel asuval planeeringualal 
ei paikne teadaolevalt kaitstavaid loo-
dusobjekte, Natura 2000 võrgustiku 
alasid ega teisi maastikuliselt ja ökoloo-
giliselt väärtuslikke või tundlikke alasid, 
mida planeeringuga kavandatav tege-
vus võib mõjutada. Planeeringualal te-
hakse looduskaitseliste väärtuste in-
ventuur, milles tuleb tähelepanu pööra-
ta kaitstavate rohttaimeliikide ja invasii-
vsete võõrtaimeliikide võimalikule esi-
nemisele. Samuti tuleb 
planeeringulahenduses arvestada, et 
lindude kokkupõrgete vältimiseks hoo-
netega peab kasutama lahendusi, mis 
muudavad klaasi lindudele nähtavaks 
või mitte kavandada suuri klaaspindu. 
Planeeringuala naabruses, teisel pool 
Narva maanteed asub Pirita jõeoru 
maastikukaitseala (ühtlasi Natura 2000 
võrgustiku loodusala), mida mõjutab 
laiemalt linnalisest keskkonnast tingi-
tud külastussurve. Planeeringu elluvii-
mise järel võib külastuskoormus mõne-
võrra kasvada, kuid kavandatav tege-
vus ei mõjuta ebasoodsalt Natura ala 
kaitse-eesmärke ega Natura ala tervik-
likkust;
1.2.5 detailplaneeringu elluviimisega ei 
avaldata olulist mõju kõrghaljastusele, 
kui säilitatakse väärtuslik ja võimalusel 
oluline kõrghaljastus ning tagatakse 
säilitatavate puude kasvutingimused. 
Likvideeritav haljastus kompenseeri-

takse asendusistutustega vastavalt 
Tallinna Linnavolikogu 11. veebruari 
2021 määruse nr 2 „Raie- ja hoolduslõi-
kusloa andmise kord“ tingimustele. Ala-
le nähakse ette uut kõrghaljastust, sh 
haljastatud puhkealad mänguväljakute-
ga;
1.2.6 detailplaneeringuga kavandatav 
tegevus ei kahjusta kultuuriväärtusi, ini-
mese tervist, heaolu ega vara ning ei 
põhjusta eeldatavasti olulist mõju ela-
nikkonnale;
1.2.7 kuna Tallinna strateegilise müra-
kaardi kohaselt jääb ala kõrge mürata-
semega piirkonda ning uute hoonete 
rajamine võib suurendada planeeringu-
ala piirkonna liikluskoormust ning selle-
ga kaasnevat müra ja õhusaastet, siis 
seetõttu on vajalik läbi viia liiklusest tu-
leneva müra mõõtmine (veendumaks, 
et müratasemed ei ületa lubatud norm-
tasemeid) ja modelleerimine (ka 5 pers-
pektiivses olukorras), juhindudes see-
juures keskkonnaministri 16. detsembri 
2016 määrusest nr 71 „Välisõhus leviva 
müra normtasemed ja mürataseme 
mõõtmise, määramise ja hindamise 
meetodid" lisas 1 sätestatud liiklusmüra 
normtasemeid. Müra modelleerimisega 
selgitatakse laiemal alal autoliiklusest 
tulenev müratase, mille põhjal selgita-
takse elupindadele kõige sobivamad 
asukohad ning kavandatakse konkreet-
sed müraleevendusmeetmed, millest 
hoonete projekteerimisel juhinduda. 
Hoones tuleb tagada müra vastavus 
sotsiaalministri 4. märtsi 2002 määru-
sega nr 42 "Müra normtasemed elu- ja 
puhkealal, elamutes ning ühiskasutuse-
ga hoonetes ja mürataseme mõõtmise 
meetodid" kehtestatud normtasemete-
le. Vajadusel rakendada müravastaseid 
meetmeid lähtudes muuhulgas EVS 
842:2003 „Ehitiste heliisolatsiooninõu-
ded. Kaitse müra eest“ ning hoone pro-
jekteerimisse kaasata müraekspert;
1.2.8 Tallinna radooniriski kaardi koha-
selt jääb ala kõrge radooniohuga piir-
konda, mistõttu tuleb kasutada hoone-
te ehitamisel radoonikaitse meetmeid, 
juhindudes Eesti standardist EVS 
840:2017 „Juhised radoonikaitse meet-
mete kasutamiseks uutes ja olemasole-
vates hoonetes“ või teha projekteerimi-
sel pinnase radoonitaseme mõõtmised, 
et veenduda pinnase ohutuses. Kõrge 
radooniriski tuvastamisel kasutada as-
jakohaseid radoonikaitse meetmeid;
1.2.9 planeeringualal ei esine tõenäoli-
selt jääkreostust;
1.2.10 jäätmekäitlus nii ehitusperioodil kui 
hoonete kasutamisel peab vastama Tal-
linna jäätmehoolduseeskirja nõuetele.
1.3 Detailplaneeringu algatamise ja 
keskkonnamõju strateegilise hindamise 
algatamata jätmise korraldusega saab 
tutvuda Tallinna Keskkonna- ja Kom-
munaalametis, Harju tn 13, esmaspäe-
viti kella 14–18 ja neljapäeviti kella 9–12 
ning Tallinna õigusaktide infosüsteemis 
aadressil https://teele.tallinn.ee. Detail-
planeeringu algatamise ja keskkonna-
mõju strateegilise hindamise algatama-
ta jätmise korraldusega saab tutvuda 
Tallinna Keskkonna- ja Kommunaal-
ametis, Harju tn 13, esmaspäeviti kella 
14–18 ja neljapäeviti kella 9–12 ning 
Tallinna õigusaktide infosüsteemis aad-
ressil https://teele.tallinn.ee.

Tallinna Linnavolikogu otsustas 19. 
oktoobri 2023 istungil:
otsusega nr 87:
tunnistada Tallinna Linnavolikogu 10. 
oktoobri 1996 otsuse nr 106 punktiga 
1.2 kehtestatud Harku järve idakalda 
detailplaneering Sõudebaasi tee 7a, 
Sõudebaasi tee 9, Sõudebaasi tee 9a ja 
Pikaliiva tn 15 kinnistute osas kehte-
tuks.
otsusega nr 88:
võtta vastu Põhja-Tallinnas asuva 0,52 
ha suuruse maa-ala kohta koostatud 
Tööstuse tn 64a ja 66b kinnistute ning 
lähiala detailplaneering (edaspidi de-
tailplaneering), K-Projekt Aktsiaseltsi 
töö nr 17063. Detailplaneeringu koos-
tamise eesmärk on määrata ehitusõi-
gus Tööstuse tn 64a ja 66b elamumaa 
sihtotstarbega kruntidele kahe 3 maa-
pealse ja 1 maa-aluse korrusega korte-
relamu ehitamiseks, liita Tööstuse tä-
nav T20 kinnistu Tööstuse tn 66b kin-

nistuga ning Nõlva tn 2 kinnistu sihtots-
tarbeks määrata üldkasutatav maa või 
elamumaa.
2.1 Detailplaneering sisaldab ettepane-
kut muuta planeeritud ala Tallinna Lin-
navolikogu 9. detsembri 2004 määru-
sega nr 54 kehtestatud „Paljassaare ja 
Russalka vahelise rannaala üldplanee-
ringu“ kohane maakasutuse juhtotstar-
ve Tööstuse tn 66b ja Nõlva tn 2 kinnis-
tute osas kaubandus- ja teenindusehi-
tiste maast elamu- ja ärihoonete 
maaks. Alale juurdepääs ning asukoht 
on tulenevalt reljeefist seotud olemas-
olevate korterelamutega, seega ei ole 
kaubandus- ja teenindusehitiste kavan-
damine antud alale sobilik, mistõttu on 
Paljassaare ja Russalka vahelise ranna-
ala üldplaneeringus maakasutuse juht-
otstarbe muutmine põhjendatud. Pal-
jassaare ja Russalka vahelise rannaala 
üldplaneeringu muutmisega kavandatu 
on kooskõlas Tallinna Linnavolikogu 26. 
jaanuari 2006 otsusega nr 8 algatatud 
ja koostamisel oleva Põhja-Tallinna lin-
naosa üldplaneeringuga.
otsusega nr 89:
kehtestada Pirita linnaosas asuva 2,78 
ha suuruse maa-ala kohta koostatud 
Kloostrimetsa tee 70b ja 70c kinnistute 
detailplaneering, RUUM JA MAASTIK 
OÜ TÖÖ NR 08/14, milles on kavanda-
tud maatulundusmaa sihtotstarbega 
Kloostrimetsa tee 70b ja 70c kinnistu-
test ühe vähemalt 10% äri- ja kuni 90% 
elamumaa sihtotstarbega krundi ning 
kahe transpordimaa sihtotstarbega 
krundi moodustamine ning ehitusõiguse 
määramine hoonestatavale krundile 
kokku kuni kuue kuni 3 maapealse ja 1 
maa-aluse korrusega põhihoone, sh ku-
ni kahe äripindadega korterelamu ja ku-
ni nelja korterelamu, ning ühe abihoone 
ehitamiseks. Äripinnad on planeeritud 
Kloostrimetsa tee äärde kavandatud 
kortermajade esimesele korrusele. Li-
saks on detailplaneeringus määratud 
üldised maakasutustingimused ning an-
tud heakorrastuse, haljastuse, juurde-
pääsude, parkimise ja tehnovõrkudega 
varustamise põhimõtteline lahendus.
otsusega nr 90:
tunnistada Tallinna Linnavalitsuse 29. 
juuli 2009 korraldusega nr 1248-k keh-
testatud Vabaõhumuuseumi tee 36 ja 
38 ning Lehtmäe tn 2 kinnistute detail-
planeering Suurevälja tn 25 kinnistu 
osas kehtetuks.
otsusega nr 91:
tunnistada Tallinna Linnavalitsuse 27. 
aprilli 2005 korraldusega nr 785-k keh-
testatud Käo tn 20 kinnistu detailpla-
neering kehtetuks Käo tn 20a kinnistu 
osas.
otsusega nr 92:
tunnistada Tallinna Linnavolikogu 19. 
septembri 2002 otsusega nr 365 keh-
testatud Suur-Sõjamäe tn 14b kinnistu 
detailplaneering Valukoja tn 21, Valuko-
ja tn 25, Valukoja tn 27, Valukoja tn 29, 
Valukoja tn 31, Suur-Sõjamäe tn 14b, 
Suur-Sõjamäe tn 14c, Suur-Sõjamäe tn 
14g ja Suur-Sõjamäe tn 14h kinnistute 
ning Suur-Sõjamäe tänav T12, Valukoja 
tänav T2 kinnistute osade ja Suur-Sõja-
mäe tänav T4, Ülemiste raudteejaam 
R1 kinnistu osade osas kehtetuks.
Detailplaneeringutega saab tutvuda 
Tallinna planeeringute registris https://
tpr.tallinn.ee/

Kuulutus. A. Adamsoni tn 20,  A. 
Adamsoni tn 20a kinnistute ja lähiala 
detailplaneeringu avalik arutelu           
Tallinna Kesklinna Valitsus viis läbi Tal-
linna Linnavalitsuse 14.02.2018 korral-
dusega nr 220-k vastuvõetud 0,17 ha 
suuruse maa-ala kohta koostatud A. 
Adamsoni tn 20, A. Adamsoni tn 20a 
kinnistute ja lähiala detailplaneeringu 
avaliku väljapaneku 26.09.-09.10.2023. 
Nimetatud ajavahemikul käis linnaosas 
materjalidega tutvumas üks kodanik, 
esitati kolm ettepanekuid ja vastuväi-
teid sisaldavat arvamust.
Avaliku väljapaneku tulemusi tutvustav 
avalik arutelu viiakse läbi 23.11.2023 al-
gusega kell 15.00 Tallinna Kesklinna 
Valitsuse saalis (Nunne tn 18). Veebi-
platvormi MS Teams vahendusel arute-
lul osaleda soovijail tuleb eelnevalt re-
gistreeruda e-posti aadressil riina.
parm@tallinnlv.ee.

Pirita Linnaosa Valitsus korraldab Kase tn 13 
projekteerimistingimuste eelnõu avaliku välja-
paneku. Projekteerimistingimuste eelnõuga 
saab tutvuda 13.11. –  27.11.2023 Pirita Linna-
osa Valitsuses Kloostri tee 6 toas 128, tööpäe-
vadel. Võimalusel palume tutvuda materjalide-
ga elektroonilisel teel.
Huvitatud isikuil on samal ajavahemikul võima-
lik ka kirjalikke ettepanekuid ja vastuväiteid esi-
tada. Kui nimetatud tähtaja jooksul ettepane-
kuid või vastuväiteid ei esitata, soovib haldus-
organ asja arutada ilma avalikku istungit läbi 
viimata.
Vastavalt planeerimisseaduse § 125 lõike 1 
punktile 1 on detailplaneeringu koostamine 
nõutav linnades kui asustusüksustes, alevites 
ja alevikes ning nendega piirnevas avalikus 
veekogus ehitusloakohustusliku hoone püsti-
tamiseks.
Kohaliku omavalitsuse üksus võib planeerimis-
seaduse § 125 lõike 5 alusel lubada detailpla-
neeringu kohustuse korral detailplaneeringut 
koostamata püstitada või laiendada projektee-
rimistingimuste alusel olemasoleva hoonestu-
se vahele jäävale kinnisasjale ühe hoone ja se-
da teenindavad rajatised, kui: 1) ehitis sobitub 
mahuliselt ja otstarbelt piirkonna väljakujune-
nud keskkonda, arvestades sealhulgas piirkon-
na hoonestuslaadi; 2) üldplaneeringus on mää-
ratud vastava ala üldised kasutus- ja ehitustin-
gimused, sealhulgas projekteerimistingimuste 
aluseks olevad tingimused, ning ehitise püsti-
tamine või laiendamine ei ole vastuolus ka üld-
planeeringus määratud muude tingimustega.
Kase tn 13 kinnistu jääb Pirita linnaosa üldpla-
neeringu kohaselt väljakujunenud  pereelamu-

te alale (EP), kuhu võib kavandada  pere- ja 
kaksikelamuid, aatrium- ja vaipelamuid, tehno-
ehitisi, parke, haljasalasid, mängu- ja spordiväl-
jakuid jms. Piirkonda võib kavandada lähipiir-
konda teenindavaid kaubandus-, teenindus-, 
haridus- ja tervishoiuettevõtteid ja -asutusi, kui 
see ei too kaasa olulisi mõjusid keskkonnale 
ning parkimine on võimalik paigutada oma 
krundile olemasolevat kõrghaljastust kahjusta-
mata. Krundi täisehituseks on lubatud maksi-
maalselt 25% ning elamu lubatud harja kõrgus 
on 9,0m.
Kase tn 13 kinnistu paikneb Pirita linnaosas 
Maarjamäe asumis. Kinnistu on elamumaa 
sihtotstarbega, pindala on 1449m². Ehitisre-
gistri andmetel on kinnistu  hoonestatud kahe-
korruselise üksikelamuga, ehitisealuse pinnaga 
263m2 ja „püstitamise“ seisundis garaažiga 
ehitisealuse pinnaga 41m2. Kase tn 13 külgneb 
lõunast Kase tänava ja põhjast Tamme tänava 
transpordimaaga, idast Tamme tn 6 ja Tamme 
tn 4c, läänest Kase tn 11 ja loodest Tamme tn 
4b elamumaa kinnistutega. Kase tn 13   kon-
taktvööndisse jäävate elamumaa sihtotstarbe-
ga kinnistute suurus jääb valdavalt vahemikku 
800 – 2200m2. Ehitisregistri andmete koha-
selt jääb kinnistutel asuvate üksikelamute ehiti-
sealune pind vahemikku 90 – 260m2. Iseloo-
mulik on lahtine hoonestusviis. 
Taotluse kohaselt soovitakse Kase tn 13 kinnis-
tule  püstitada 2-korruseline  üksikelamu (kõr-
gus ca 9,0m ja ehitisealune pind ca 282,6m2).
Üksikelamu püstitamine või laiendamine üle 
33% selle esialgu kavandatud mahust vasta-
valt esitatud eskiisile on kooskõlas Pirita linna-
osa üldplaneeringuga, sobitub piirkonna välja-

kujunenud keskkonnaga ning arvestab ümb-
ruskonna hoonestuslaadi.
Projekteerimistingimuste taotlusega nr 
2311002/07044 ja ameti koostatud  eelnõu 
materjalidega saab tutvuda Tallinna planeerin-
gute registris (ehitusprojektid ja projekteerimis-
tingimused). Dokumendid on leitavad projek-
teerimistingimuste   menetluste nr PT249130 
Kase tn 13 aadressi alt või veebiaadressil: htt-
ps://ehitus.tallinn.ee/tpr/Start.aspx?PageName
=Menetlus&MLiik=PT&MID=171158
Dokumentide nägemiseks peab ID kaardiga 
sisse logima.

Pirita Linnaosa Valitsus korraldab Saare tn 
22 projekteerimistingimuste eelnõu avaliku 
väljapaneku. Projekteerimistingimuste eel-
nõuga saab tutvuda 13.11. –  27.11.2023 Pirita 
Linnaosa Valitsuses Kloostri tee 6 toas 128, 
tööpäevadel. Võimalusel palume tutvuda 
materjalidega elektroonilisel teel.
Huvitatud isikuil on samal ajavahemikul võima-
lik ka kirjalikke ettepanekuid ja vastuväiteid esi-
tada. Kui nimetatud tähtaja jooksul ettepane-
kuid või vastuväiteid ei esitata, soovib haldus-
organ asja arutada ilma avalikku istungit läbi 
viimata.
Vastavalt planeerimisseaduse § 125 lõike 1 
punktile 1 on detailplaneeringu koostamine 
nõutav linnades kui asustusüksustes, alevites 
ja alevikes ning nendega piirnevas avalikus 
veekogus ehitusloakohustusliku hoone püsti-
tamiseks.
Kohaliku omavalitsuse üksus võib planeerimis-
seaduse § 125 lõike 5 alusel lubada detailpla-
neeringu kohustuse korral detailplaneeringut 

koostamata püstitada või laiendada projektee-
rimistingimuste alusel olemasoleva hoonestu-
se vahele jäävale kinnisasjale ühe hoone ja se-
da teenindavad rajatised, kui: 1) ehitis sobitub 
mahuliselt ja otstarbelt piirkonna väljakujune-
nud keskkonda, arvestades sealhulgas piirkon-
na hoonestuslaadi; 2) üldplaneeringus on mää-
ratud vastava ala üldised kasutus- ja ehitustin-
gimused, sealhulgas projekteerimistingimuste 
aluseks olevad tingimused, ning ehitise püsti-
tamine või laiendamine ei ole vastuolus ka üld-
planeeringus määratud muude tingimustega.
Saare tn 22 kinnistu jääb Pirita linnaosa üldpla-
neeringu kohaselt väljakujunenud  pereelamu-
te alale (EP), kuhu võib kavandada  pere- ja 
kaksikelamuid, aatrium- ja vaipelamuid, tehno-
ehitisi, parke, haljasalasid, mängu- ja spordiväl-
jakuid jms. Piirkonda võib kavandada lähipiir-
konda teenindavaid kaubandus-, teenindus-, 
haridus- ja tervishoiuettevõtteid ja -asutusi, kui 
see ei too kaasa olulisi mõjusid keskkonnale 
ning parkimine on võimalik paigutada oma 
krundile olemasolevat kõrghaljastust kahjusta-
mata. Krundi täisehituseks on lubatud maksi-
maalselt 25% ning elamu lubatud harja kõrgus 
on 9,0m.
Saare tn 22 kinnistu paikneb Pirita linnaosas 
Maarjamäe asumis. Kinnistu on elamumaa siht-
otstarbega, pindala on 1238m². Ehitisregistri 
andmetel on kinnistu  hoonestatud kahekorru-
selise üksikelamuga, ehitisealuse pinnaga 
96m2. Saare tn 22 ja 24 asuvad hooned on plo-
kistatud, mis lammutatakse. Saare tn 22 kinnis-
tu  piirneb idast Saare tänavaga, kust toimub  
juurdepääs kinnistule. Lõunast piirneb Saare tn 
24, läänest Lepa põik 17 ja Lepa põik 13, põh-

jast Saare tn 16 ja Saare tn 20 elamumaa kin-
nistutega. Saare tn 22  kontaktvööndisse jääva-
te elamumaa sihtotstarbega kinnistute suurus 
jääb valdavalt vahemikku 900 – 2785m2, ena-
muses kuni 1500m2. Lähiümbruse kinnistud on 
hoonestatud valdavalt eelmise sajandi 60-nda-
tel aastatel. Ehitisregistri andmete kohaselt 
jääb kinnistutel asuvate üksikelamute ehitise-
alune pind vahemikku 66 – 268m2. Iseloomulik 
on lahtine hoonestusviis. Arvestades asumi 
väärikust on suundumus asendada olemasole-
vad, paljuski amortiseerunud üksikelamud suu-
rema ehitisealuse pinnaga ehitistega. 2022. 
aastal Saare tn 24 kinnistule väljastatud ehitus-
loaga on lubatud krundile püstitada üksikelamu 
ehitisealuse pinnaga kuni 295m2.
Taotluse kohaselt soovitakse Saare tn 22 kin-
nistule  püstitada 2-korruseline  üksikelamu 
(kõrgus ca 8,5m ja ehitisealune pind ca 
310,3m2).
Üksikelamu kavandamine on kooskõlas Pirita 
linnaosa üldplaneeringuga, sobitub piirkonna 
väljakujunenud keskkonnaga ning arvestab 
ümbruskonna hoonestuslaadi.
Projekteerimistingimuste taotlusega nr 
2311002/06065 ja ameti koostatud  eelnõu 
materjalidega saab tutvuda Tallinna planeerin-
gute registris (ehitusprojektid ja projekteeri-
mistingimused). Dokumendid on leitavad pro-
jekteerimistingimuste   menetluste nr 
PT249050 Saare tn 22 aadressi alt või veebi-
aadressil: http://ehitus.tallinn.ee/tpr/Start.aspx
?PageName=Menetlus&MLiik=PT&M
ID=171057
Dokumentide nägemiseks peab ID kaardiga 
sisse logima.

on ruumiline magustoit, mille 
puhul tundub lauda jõudes, et 
selle peal on nagu pilv. Meie kü-
lalistele see aga väga meeldib. 

Meil on magustoiduks veel 
pistaatsia kook, selline maitse-
teküllane. 

Kuhu on aga jäänud nostalgia-
hõngulised lihtsad magustoidud 
nagu lumepallisupp, kissell va-
hukoorega,  leivasupp?

Jah, lumepalisuppi on ka kü-
situd, aga paraku on need ko-
dukokkade toidud… Peab tun-
nistama, et paljud magustoidud 
on jäänud unarusse küll. Sellised 
magustoidud ei näe atraktiivsed 
välja. Inimene tuleb siia, ta tahab 
midagi erilist. Sellise traditsiooni-
lise toidu serveerimine on kokale 
raske, sest seda ei anna teha nii, 
et see näeks eksklusiivne välja. 

Siia tullakse ikka otsima teist-
suguseid maitseid. Traditsioonili-
si eesti toidu restorane meil lin-
nas ka ikka leidub. Ei saa öelda, 
et neid ei ole. 

Eks meil mängib rolli ka kogu 
miljöö, mis on meie ümber. Meri, 
laevad, sebivad inimesed. Sööd, 
vaatad seda ilu, mis on ümber-
ringi ja taldrikul, naudid toidu 
maitset. Hea vein on kõrval…

Mida talvel kõige rohkem telli-
takse, mis on kindla peale mi-
nek?

Eks ikka meie forell, maks 
ja pastad ka. Kõik, mis menüüs 
on, läheb hästi, aga kõige me-
nukam toit on meil kahtlemata 
kala. Meil on salatite poolel tuu-
nikala salat näiteks. Väga paljud 
ei teagi, et see on üsna tugeva 
koega punane kala, mitte mingi 
pruun, vesine ja pehme ollus, na-
gu konservipurkidesse pannak-
se tuunikala nime all. Meil on 
ehtne tuunikala steik, kõva, tu-
gev, säravpunane, ilus liha, See 
on eelroogade seas samuti vä-
ga populaarne. Paljud kasuta-
vad seda tuunikala steiki pea-
roana. Meil on ka värske tuuni-
kala tartar, mis segatakse kokku 
kerge marinaadiga. See pannak-
se taldrikule valgete riisikrõpsu-

de alla, on kergelt vürtsikas ja 
väga maitsev. 

Kuidas te klientidelt tagasisidet 
saate? Kas ettekandja küsib ala-
ti, kuidas maitses?

Igal hommikul enne tööle 
hakkamist küsin, milline eel-
misel päeval klientide rahulolu 
oli. Mis meeldis, mis ei meeldi-
nud. Minu jaoks on see oluline. 
Püüame uurida, kas inimesed on 
saanud meie toidust mingi ela-
muse. Muidugi on võimatu teha 
midagi, mis absoluutselt kõigile 
meeldib. Ühele meeldib, teisele 
mitte. Aga kui ikka mõnele juba 
miski meeldib, siis see on kindel 
signaal, et oleme pihta saanud. 

Kas negatiivset tagasisidet ka 
tuleb või teid ainult kiidetakse?

Arengu jaoks oleks väga hea, 
kui märgataks puudusi. Aga eest-
lane on pigem selline vaikne ini-
mene, et jätab siin oma mõtted 
enda teada ja kirjutab siis pä-
rast kodus internetti kommen-
taari, kui ei meeldinud. 

Aga meie abivalmis teenin-
dajad suhtlevad klientidega ja 
püüavad ikka välja selgitada, kas 
kõik vastas ootusele. See on vä-
ga oluline, et inimesed oleksid 
siis ausad. Näiteks kui ma al-
gul siia tulin, siis meil ei olnud 
menüüs mereandide pastat. Aga 
inimesed küsisid, et miks ei ole, 
võiks ka olla. Ja tegimegi. 

Menüü vahetub meil kaks kor-
da aastas, kevadel ja sügisel,  ja 
siis on õige aeg uusi asju võtta 
ja mõned vanad ka unustada. Et 
külalised saaksid vaheldust roo-
gade valikus. 

Mis moodi see uue toidu loomi-
ne käib?

Pearoad on meil sügisest uued 
– hirve sisefilee, maks, forell... 
need on kõik uued. Enne oli ko-
ha või huntahven. Need on kõik 
selle sügise uuendused, värsked 
maitsed, rohkem talvetoidud. 

Mul oli soov, et tahan talve 
menüüsse maksa ja punast liha. 
Kuna veiseliha on igal pool ja 
part meil tükk aega oli, siis jäi 
valikusse hirv ja mina hakka-
sin katsetama, mida sinna juur-
de panna. 

Maks sobib ideaalselt sibula 
ja kartuliga, siis panime juur-
de  põletatud kartulikreemi ja 
kolm erinevat sibulat. Sibula-
moos, marineeritud punane si-
bul ja sibulakrõps. Et magusust 
tuua, panime juurde veel konja-
kikastme. Kuna hirv on punane 
liha, siis panime juurde kartulig-
ratääni, See on kartulitest lao-
tud õhukeste viiludena, küpsde-
tatud koore-kreemi segus, mille 
me spetsiaalselt kokku keedame.

Kuidas te need retseptid kõik 
teete?

Mõned põhiasjad on veel va-
rasematest aegadest, aga palju on 
ka uut. Mis köögis kokkadele pä-
he kargab, selle proovime läbi. 

Kellegi tuleb idee ja siis asu-
me kogu meeskonnaga seda rea-
liseerima, pärast hindame, kui 
hea välja tuli. 

Mis töö ehk nagu te ütlete, po-
sitsioon on köögis kõige ras-
kem? 

Nõude pesemine. (Naerab.) 
Kuna käib väga palju külalisi, siis 
on ka väga palju musti nõusid. 

Tüüpiline nali on, et kui jääd 
võlgu, lähed nõusid pesema. 
Kas seda on juhtunud?

See on jah hea nali selle ras-
ke töö kohta, aga päriselt po-

le meil veel juhtunuid, et keda-
gi oleks tarvis olnud raha puu-
dumisel nõusid pesema panna. 

Kas kodus on teil iga päev  
laual hirvepraad ja kaheksaja-
lad?

Ei, mu on külmutud liha ja 
purgisupid. Ma ei jõua kodus 
süüa teha, minu päevad möö-
duvad siin köögis. Kodus teeb 
mees süüa nii endale, mulle kui 
ka meie kahele lapsele. Ta ikka 
helistab mulle ja küsib, kuidas 
midagi teha, ja siis teeb valmis. 
Nii ongi.

Mõnel vabal päeval teen ik-
ka ise ka süüa. Üks laps soovis 
kanakastet ja riisi ja tegin siis 
neile kõigile. Seda juhtub  kord 
kuus, et saan lastele süüa teha.

Miks te siis ikkagi olete päe-
vad läbi köögis, ilmselt leiaks ka 
kergema töö?

See köögi asi on mind nii en-
dasse haaranud, et ongi muutu-
nud kireks. Kui saal on rahvast 
täis ja sul on nii kiire, et pole 
aega isegi tualetis käia, siis see 
annab ka totaalse kaifi. Uskuge 
või ärge uskuge. See annab tu-
geva adrenaliini. Eks ma püüsn 
teistesse ka süstida seda energiat. 

Vaatan, et teil on köögis pu-
ha naised. Millest see tuleb, et 
meie restoranide peakokad on 
enamjaolt mehed?

Enamasti on meil köögis nai-
sed, paar meest on ikka ka. Aga 
mulle tundub, et naised on köö-
gis isegi tugevama närvikavaga. 
Nad taluvad pinget paremini ja 
saavad teha mitut asja korra-
ga, kui väga vaja. Mehed taha-
vad korraga ainult ühte asja te-
ha, aga siis korralikult. See on 
vist juba looduse poolt niiviisi 
ette antud. 

Samas naised ei ole nii kind-
lad endas, kui on mehed. Nad 
ei usu endasse. Ja ühiskond su-
rub neid alla ka. 

Osalete varsti ühel tähtsal kok-
kade võistlusel – millega on te-
gu?

Osalen aasta koka 2023 võist-
lustel, kuhu valiti välja kuus fi-
nalisti. Ma olen seal nende seas 
ainukene naine. Ka see tõestab 
seda, mida ma just äsja ütlesin 
– et naised ei usu endasse, kui-
gi peaksid.  Võitja selgub 19. 
novembril Kultuurikatlas. Aga 
vaevalt see mina olen, küllap 
mõni mees ikka tuleb võitjaks…

algus lk 12–13

Restoran Ocean11 asub uue kruiisiterminali teisel korrusel, kus akendest ja terrassilt paistab meri.

Restorani miljöö on õdus ja õhtul ka pisut salapärane, nagu meri isegi.

Mida pakub Ocean11  
Tallinna restoranide nädalal?
Kolmekäiguline õhtusöök – 
40 €
• Kaheksajala carpaccio (L) 

Beebikartul, Chorizo, tšilli-
sibula vinaigretè, aioli 

• Hirve sisefilee (L) 
Kartuligratään, kadakamar-
ja- punaveinikaste, mari-
neeritud metsamarjad, si-
bulakreem 

• Tarte tatin (G, L) 

Bourboni jäätis, karamelli-
vaht 

Kahekäiguline lõuna – 20 €
• Pasta mereandidega (L) 

Koorene valge veini kaste, 
hiidkrevetid, valik karpe

• Mille feuille (V) 
Amerena kirsid, amaretto li-
köör, kirsikreem
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Linnateatris nüüd 
ka kirjeldustõlkega 
etendused

Suurtoe-
taja Pre-
mia abiga 
pakub lin-
nateater 
sel hooajal  
kahel kor-
ral kirjel-
dustõlke-
ga eten-
dusi pime-
datele ja 
vaegnägi-
jatele. Peeter Tammearu lavastatud 
«Regina madre» tõlkega etendus toi-
mub 6. detsembril, kevadsuvise kirjel-
dustõlkega etenduse kohta annab 
teater täpsemat teavet uuel aastal. 
Kirjeldustõlge ehk visuaalsuse va-
hendajaga etendus tähendab, et nä-
gemispuudega inimestele kirjeldatak-
se kõrvaklappidesse laval toimuvat, 
näitlejate kostüüme, lavakujundust ja 
muid lavastusterviku mõistmiseks 
olulisi visuaalseid elemente. 
 

«Raamatuga  
kevadesse» avardab 
mõttemaailma

Keskraamatukogu alustas populaarse 
lugemisprogrammi «Raamatuga keva-
desse» 12. hooaega, mis kannab peal-
kirja «Teekond kultuuri ja endasse». 
Sel korral innustab programm lugema 
ilu- ja teadmiskirjandust, mis käsitleb 
enesearengut, looduskaitset, elustiile 
jt ühiskonna komponente. Lugemis-
programmis on 50 soovitust, raama-
tud ootavad lugejaid keskraamatuko-
gu teenindusosakondades, haruraa-
matukogudes ja raamatukogubussis. 
Iga loetud raamatu kohta täidetud ta-
gasisideleht osaleb vaheloosimises 
ning osalejaid, kes on kevadeks läbi 
lugenud 15 raamatut, ootab lõppau-
hind. Programmi lisainfo keskraama-
tukogu veebilehel ja Facebookis.
 

Joonistusvõistluse 
«Meenutusi suvest» 
töid näeb Mustamäe 
keskuses

Mustamäe koolide algklasside õpilas-
te joonistusvõistlus oli seekord pühen-
datud suvemälestustele, võidutöid 
saab 26. novembrini näha Mustamäe 
keskuses (A. H. Tammsaare tee 104a).  
Parimad joonistused selgitati välja lin-
naosa Facebooki lehel toimunud rah-
vahääletusel. Kokku saadeti joonis-
tuskonkursile 519 pilti.

VIIMANE VÕIMALUS VAADATA KIEK 
IN DE KÖKI SENIST PÜSINÄITUST
31. oktoobril on viimane võimalus kiigata Kiek in de Köki suurtükitorni 
enne väljapaneku põhjalikku uuendust torni kõigil kuuel korrusel. Nii me-
nukale näitusele «Lehm, lutikas ja lohe» linnaloomade ajaloost, Kiek in 
de Köki torni üle kümnendi vastu pidanud püsinäitusele kui ka kogu 
kompleksi pääseb sel päeval viieeurose sooduspiletiga, kuni 18-aasta-
sed hoopis tasuta.
Bastionikäigud ning Neitsitorn ja Lühikese jala väravatorn jäävad endi-
selt avatuks ja pakuvad kaht kultuurilooliselt põnevat näitust Tallinna 
kohvikute ning kunstnike koloonia ajaloost.

Minu  
TALLINN

Inimesed istuvad, nokamütsid peas  
ja pilk telefonis, nad  ei näegi,  
mis ümberringi toimub

Tantsuõpetaja Merle Klandorf
 
Olen kuulnud, et ühissõidukites ei kiputa vanematele inimes-
tele istet pakkuma. Üks pedagoog kurtis koguni, et enam ei 
pakuta ka last ootavatele naistele. See on minu meelest 
üldisem viisakuse ja kasvatuse probleem. Noori ei õpetata 
ennast viisakalt üleval pidama ei koolis ega kodus. Ema-
del-isadel on kogu aeg väga kiire. Tantsukoolis teame 
me küll kõik, et meie lisakohustus on õpetada ka viisaka 
käitumise reegleid. Revalia tantsukooli kodulehel on 
minu etiketiloengute sarjad üleval, palun tutvuge!  Eel-
kõige peab käitumist siiski õpetama kodus ja ka  las-
teaias. Et poiss laseb tüdruku alati enne uksest sisse, 
et ei trügi järjekorras ette jne. Bussis aga näeb, et 
noored istuvad, nokamütsid peas ja pilk telefonis, ega 
teagi, mis nende ümber toimub. Isegi restoranides istu-
des on  nokamüts peas. Kahjuks võetakse mühaklust ju-
ba nagu normi. Ega muu ei aita, kui et ka ajakirjandus peab siin 
appi tulema, levitama sõnumeid, mis kutsuvad üles viisakusele. 
Nii saaks siluda kodu ja kooli ning ühiskonna puudujääke viisa-
kate inimeste kasvatamisel.

• Pealinn küsis, kui viisakad on inimesed ühissõidukites ning kui palju ja kellele istet pakutakse.

MERLE KLANDORF: Mühaklus  
on võetud tänapäeval normiks

Ma ei tahagi bussis is-
tuda, pidev istumine ei 
ole tervisele hea

Kommunikatsiooniekspert Barbi 
Pilvre
 
Mina sõidan kõige rohkem 5. 
liini bussiga, vahel ka tram-
miga, ja minu arvates käitu-
vad inimesed väga kenasti. 
Üldiselt ei räägita telefoniga, 
eriti ei rüseleta ega trügita. 
Ma ise armastan bussis seista, 
kuna nii on tervislikum, seetõttu ei 
ootagi eriti, et keegi mulle istet pa-
kuks. Mind on lausa naerma ajanud, 

kui pakutakse Mõtlen, et kas tundub, 
nagu ma ei suudaks üldse püsti seista.
Muidugi näen tihti, et pubekad istuvad, 
vahivad telefoni ja neid ei huvita, mis 
ümberringi toimub. Aga mind see ei 

sega. Nad võivad ju olla pä-
rast koolipäeva isegi roh-

kem väsinud kui mina 
pärast kontoris istu-
mist. Mind ei häiri ka 
see, kui keegi paneb 
oma koti istmele – aga 
juhul, kui tuleb keegi, 

kes tõesti peaks istuma, 
tuleb see kott ära võtta. 

Tegelikult meeldib mulle hoo-
pis jalgrattaga sõita, eriti tänavu, kui 
tänavad olid üles kaevatud.

Ikka on natuke  
harjumatu, kui noo-
red näitsikud mulle 
istet pakuvad
Legendaarne endine loomaaia direk-
tor Mati Kaal
 
Mulle meeldib kõige rohkem 
tramm. Seal kohtab ikka iga-
suguseid inimesi – on neid, 
kes laiutavad, ja on ka väga 
viisakaid. Kogen üha roh-
kem seda, et mulle paku-
vad noored naised istet. 
Vist arvavad, et ma olen 
püsti seismise jaoks juba 
liiga vana. Tunnistan, et see 
on natuke harjumatu.  Alati 
ma seda lahket pakkumist vas-
tu ei võta, sest jaksan püsti seista 

küll. Aga eks ta nii ongi, et nooremad 
peaksid vanematele inimestele istet 
pakkuma. Kahjuks hakkab hea lastetu-
ba meil üldse ära kaduma. Mõned asjad 
lähevad hoopis teises suunas kui Euroo-
pa arenenud maades. Seoses tram-
misõiduga meenus veel üks asi – ma 

olen vahel öelnud pensionäridele, 
kes ei viitsi oma rohelist 

kaarti piiksutada, et 
see tuleks ikka ära 

teha, sest ainult 
nii saavad ot-
sustajad ob-
jektiivse pildid 
tegelikust sõit-
jate hulgast. 
Ärgu siis kurt-

ku, kui mõni liin 
võetakse ära või 

hõrendatakse graa-
fikut.

Kuhu on jäänud noo-
red, keda ema oleks 
õpetanud nagu mind?

Teleajakirjanik Hannes Hermaküla, 
 
Kõige rohkem sõidan ma 
rongiga ja vahel trammi-
ga. Aga ma ei liigu ta-
vapärastel tipptundi-
del ja seetõttu pole 
ka probleeme olnud. 
Kui rääkida nüüd is-
tekoha pakkumisest, 
siis igal juhul tuleb 
seda kõigepealt pak-
kuda vanematele ini-
mestele, siis last ootava-
tele daamidele, üldse naiste-
rahvastele. 
Olen ikka mõelnud, et kus need noored 

on, keda oleks õpetatud nii, nagu minu 
ema mind õpetas: et vanemaid inimesi 
tuleb austada, pakkuda neile istet, va-
jadusel aitad neil ka bussist välja min-
na. Sama kehtib lapsevankriga naise 
puhul. Kas selline elementaarne viisa-

kus on moest ära läinud? Mi-
nu lapsepõlves ei pannud 

keegi jalgu ees oleva 
istme seljatoe peale. 

Või kui rong on täis, 
siis ei sobi panna 
oma kotti kõrva-
listme peale – tei-
sed tahavad ju ka 
istuda. 

See kõik ei tähenda, 
et mul oleks midagi 

ühistranspordi vastu või 
et seal mind miski väga 

häirib, aga üldiselt eelistan jala 
käia või jalgrattaga sõita.

Septembris tähistas Kesklinna 
valitsus oma 30. tegutsemisaas-
tat ning kutsus sel puhul linnaosa 
lasteaialapsi ja õpilasi osalema 
joonistusvõistluses «Kesklinn 30 
aasta pärast». Võistlusele laekus 
kokku 165 tööd.

Konkurss toimus kolmes vanuserüh-
mas: eelkooliealised, 1.-4. klassid ja 5.-
9. klassid. Ehkki žürii valis igast rüh-
mast  välja kolm parimat, andsid ka 
kõik ülejäänud tööd väga ilmeka pil-
di, millisena lapsed kesklinna tulevik-
ku ette kujutavad. 

Päris mitme joonistuse kaaskirjas oli 
mainitud rõõmsaid inimesi. «Linnas ei 
tohi olla kuri. Kõik on head ja rõõmsad. 

Katusel kasvavad puud ja isegi ahvid 
on linna kolinud. Kõigil on hea olla,» 
seisab Kiisupere lasteaias käiva kuue-
aastase Theresa töö juures.

Samuti tõsteti esile linnaloodust: iga 
viies töö rõhutas puid, põõsaid, lilli või 
rohelisi puhkekohti, aga ka linnaruumis 
elavaid loomi. Eksootilisemate elanike-
na ennustati meie linnaruumi värvilisi 
kalu, ahve ja ükssarvikuid. 

Kesklinna vanem Monika Hauka-
nõmm nimetas positiivseks, et sõja-
ärevus ei ole laste töödesse kuigi pal-
ju jõudnud – vaid üks pilt kujutab la-
hingutegevuse jälgi vanalinnas. Küll 
aga käivad tulevikuvisioonide juurde 
vanade ulmefilmide kombel tulnukad 
ning mainitakse võimalust reisida Kuu-

le. Ühistranspordist on kujutatud nii 
juhita bussi kui ka lendavaid tramme 
ning paljude piltide autorid leiavad, et 
autosid peab olema vähem. 

«Kas keegi oleks 30 aasta eest arva-
nud, et meie tänavatel sõidavad juhita 
autod ja pakirobotid? Väga võimalik, et 
õpilased tabasid hoopis täppi,» lausus 
Gustav Adolfi gümnaasiumi kunstiõpe-
taja Sirli Kont. «Läbiv teema oli kind-
lasti avaliku ruumi kujundamine nii, et 
inimesed seal rohkem aega veedaksid.»

Töödest valminud näitust saab vaa-
data 31. oktoobrist 3. novembrini Kesk-
linna valitsuse ees aadressil Nunne 
18, aga ka linnaosavalitsuse kodulehel 
www.tallinn.ee/et/laste-joonistuskon-
kurss-kesklinn-30-aasta-parast.

Lapsed usuvad, et 30 aasta pärast kasvavad kesklinna katustel puud

Loe Pealinna  
veebis:   

PEALINN.EE


